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ERC ja governa 
als quatre consells

Tortosa haurà de 
revisar la zona blava
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Alcanar i el Govern volen 
tota la veritat sobre el 17-A

 Dos anys després dels fets, reclamen més 
transparència a l’Estat sobre els atemptats

 Tempesta política perquè el CNI hauria ajudat 
l’imam de Ripoll i escoltat els jihadistes

Family Cash 
signa l’opció 
de compra 
del complex 
d’Amposta
El grup valencià obrirà a l’antic 
Carrefour la seua primera superfície 
a Catalunya, i també es farà càrrec 
dels locals de Futuro Ciudad
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P
POLÍTICA

EL PRESIDENT de la Federació d’ERC 
a l’Ebre, Alfons Montserrat, ha anunciat 
que en breu deixarà el càrrec de director 
de l’Institut per al Desenvolupament de 
les Terres de l’Ebre (Idece). Montserrat 
confirmava així que prendria possessió 
com a diputat al Parlament, tot ocupant 
l’escó que deixa vacant la nova presi-

denta de la Diputació, la reusenca Noe-
mí Llauradó. Montserrat considera que 
per tal de potenciar l’organisme és millor 
no acumular càrrecs i deixar de ser-ne el 
director. L’exalcalde d’Alcanar ocupava 
la direcció de l’Idece des del setembre del 
2018, quan el govern va reactivar-lo des-
prés de l’aplicació del 155.  G.M.

Alfons Montserrat deixa l’Idece

NOU ESCENARI POLÍTIC

ERC ja governa als quatre consells 
comarcals ebrencs i a la Diputació 

 Els republicans presideixen per primer cop el 
Baix Ebre, el Montsià, la Ribera d’Ebre i la Terra Alta

 Montserrat serà el tercer ebrenc d’ERC al 
Parlament i Tomàs, vicepresident a l’ens provincial

Esquerra ja exerceix la seua 
nova hegemonia política a les 
Terres de l’Ebre, amb la presi-
dència dels consells comarcals 
del Baix Ebre, Montsià, Ribera 
d’Ebre i Terra Alta. De fet, a 
més dels quatre presidents als 
consells, la federació ebrenca 
d’ERC també ha situat l’alcal-
de ampostí, Adam Tomàs, com 
a vicepresident a la Diputació 
de Tarragona. A banda, els re-
publicans també tindran un 
tercer diputat ebrenc al Par-
lament, al costat de Lluís Sal-
vadó i Irene Fornós, ja que el 
canareu Alfons Montserrat 
anirà a la cambra catalana per 
ocupar l’escó que deixa lliure 
la nova presidenta de la Di-
putació, Noemí Llauradó. En 
este sentit, ERC ha decidit 
que el rapitenc Albert Salvadó 
ocuparà la direcció de l’Insti-
tut per al Desenvolupament 
de les Comarques de l’Ebre 
(Idece), en lloc de Montserrat.
Quant als consells comar-
cals, ERC tenia garantit el go-
vern amb majoria absoluta al 
Montsià i a la Ribera d’Ebre. 
En el primer cas, el president 
és l’alcalde d’Alcanar, Joan 
Roig, mentre que l’alcaldessa 
de Vinebre, Gemma Carim, 
repeteix com a presidenta del 
consell de la Ribera d’Ebre. En 
este sentit, Carim és l’única 
presidenta dels quatre con-
sells comarcals del territori 
que repeteix en el càrrec, però 
ara ho fa amb una candidatu-
ra vinculada a ERC i al marge 
del PDeCAT, formació que va 

deixar al juliol del 2018.
De fet, el PDeCAT ha estat el 
gran perjudicat pels pactes als 
consells comarcals de l’Ebre. 
Al Baix Ebre, ERC ha forma-
litzat un pacte amb Movem, 
que ha convertit el tortosí 
Xavier Faura en el nou pre-
sident del Consell Comarcal. 
Faura, que havia dit que els 
republicans se sentien més 
còmodes pactant amb Movem 
que reeditant l’acord amb el 
PDeCAT, va afirmar durant el 
seu discurs d’investidura que 
l’ens comarcal ha de ser l’es-
pai on es consensuï el model 
de creixement del Baix Ebre.  
Davant d’això, la presidenta 
sortint de Junts per Catalun-
ya i exalcaldessa de Camarles, 
Sandra Zaragoza, va oferir mà 
estesa a Faura, tot i que ERC 
no han volgut comptar amb el 
suport del seu grup per gover-
nar a l’ens comarcal. 
De la mateixa manera, els 
postconvergents també han 
quedat fora del govern al Con-
sell Comarcal de la Terra Alta.  
Neus Sanromà va ser procla-
mada presidenta amb els 10 
consellers comarcals d’ERC, 
els dos de la UPTA, la conse-
llera d’Entesa i el conseller de 
la Federació d’Independents 
de Catalunya (FIC). Junts per 
Catalunya ha perdut la seua 
hegemonia a la Terra Alta, ja 
que l’antiga Convergència hi 
havia governat  des de la crea-
ció dels consells comarcals. 

Neus Sanromà, regidora d’Arnes, és la primera dona que presideix la Terra Alta. // CEDIDA.

Últim intent del PDeCAT a la Terra Alta
Arran de la tempesta que es va generar en 
el sí de l’independentisme per l’acord de 
govern entre el PDeCAT i el PSC a la Dipu-
tació de Barcelona, ara presidida per la so-
cialista Núria Marín, el PDeCAT de la Te-
rra Alta va aprofitar per demanar a ERC 
que reconsiderés i que revoqués l’acord 
que ha subscrit amb la UPTA-Candidatura 
de Progrés i altres forces polítiques de la 
comarca, pel quals es republicans han ob-
tingut la presidència del Consell Comarcal 
de la Terra Alta. Un acord que trenca l’he-

gemonia històrica del partit, ja que l’anti-
ga Convergència havia governat a la Terra 
Alta des de la creació dels consells. Però 
des del PDeCAT es considerava prioritari 
per a la comarca respectar la llista més vo-
tada i garantir un govern comarcal amb el 
suport de les forces polítiques sobiranis-
tes, que allunyés del govern de la institu-
ció comarcal els partits que van donar su-
port a l’aplicació de l’article 155. De fet, el 
PDeCAT va dir que estava disposat a com-
partir la presidència amb ERC. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 ERC i el PDeCAT governen a la Diputació després 
d’un pacte que també té en compte Tortosa i Reus

 L’alcalde de Deltebre, Lluís Soler, únic membre 
del PDeCAT ebrenc al govern de l’ens provincial

 POLÍTICA 

Els republicans anuncien reunions periòdiques per coordinar-se millor
La federació d’ERC a les Te-
rres de l’Ebre vol millorar la 
seua coordinació interna, per 
tal que els republicans siguen 
tan útils i eficaços com siga 
possible, després d’haver-se 
convertit en la força polítia 
hegemònica al territori. Amb 
este objectiu, la tarda del 16 
de juliol es va celebrar la pri-
mera Trobada Institucional 
d’Esquerra Republicana a les 
Terres de l’Ebre. El president 
de la federació de l’Ebre i fu-
tur diputat al Parlament, Al-
fons Montserrat, va destacar 
el pes aconseguit pel partit al 

territori, fet que justifica rea-
litzar este tipus de trobades 
de forma periòdica. “Tenim 
un pes institucional impor-
tant, hem fet este salt, i és per 
això que volem fer periòdi-
cament estes trobades que 
abans féiem de manera infor-
mal, per continnuar amb esta 
vocació de servei a la ciuta-
dania”, va dir. De la mateixa 
manera, Montserrat també 
va detallar algunes de les pro-
blemàtiques que preocupen 
els republicans, com ara la 
lluita contra el despoblament 
i per l’equilibri territorial, i 

va reiterar que treballaran 
per mancomunar els quatre 
consells comarcals. 
Per la seua banda, el vicepre-
sident de la Diputació de Ta-
rragona i alcalde d’Amposta, 
Adam Tomàs, va afirmar que 
des de la Diputació treballarà 
per afavorir l’Ebre. “El terri-
tori estarà al nostre punt de 
mira; sempre que hem tingut 
responsabilitats de govern, 
hem transformat les Terres 
de l’Ebre, com ja va passar 
quan vam estar a la Delegació 
del Govern”, va assenyalar 
Tomàs.  Cinta Bonet.

Sis ebrencs, diputats a Tarragona

Al contrari del que ha pas-
sat a Barcelona, el PDeCAT 
i Esquerra sí que s’han sabut 
entendre a la Diputació de 
Tarragona. El pacte va consu-
mar-se pocs dies abans de la 
constitució dels nous ajunta-
ments, en el marc d’una nego-
ciació nacional en què també 
es va parlar de l’Ajutament 
de Reus i de la fràgil situació 
a Tortosa. En este cas, l’al-
caldessa Meritxell Roigé es 
manté amb un govern en mi-
noria de set regidors, ja que 
ERC-Tortosa Sí ha descartat 
donar-li suport, però també 
un govern d’esquerres amb 
Movem Tortosa i el PSC. 
Paral·lelament, a la capital del 
Baix Camp, el postconvergent 
Carles Pellicer continua com 

a alcalde, quan tot feia pensar 
que la candidata d’ERC,  Noe-
mí Llauradó, havia de ser la 
nova alcaldessa d’un govern 
alternatiu d’esquerres. Però 
finalment, Junts per Reus, 
ERC i Ara Reus van tancar 
un pacte de govern i Llaura-
dó n’és la vicealcaldessa, a 
més de nova presidenta de la 
Diputació de Tarragona, en 
substitució de Josep Poblet. 
Després de dècades de go-
verns entre CiU i el PSC, la 
reusenca va obtenir 19 vots 
gràcies a l’acord de govern 
entre ERC i Junts per Cata-
lunya. Els set diputats socia-
listes van votar en blanc i el 
candidat de Ciutadans, Ru-
bén Viñuales, va votar-se a ell 
mateix. Llauradó, la primera 
dona que presideix la Diputa-
ció, també suposa la primera 
presidència per ERC. De fet, 
és el primer mandat  des de la 

restauració de la democràcia 
en què l’antiga Convergència 
no ocupa este càrrec.

Accent ebrenc a la Diputació
El 16 de juliol va celebrar-se 
el primer ple del nou mandat 
a la Diputació, que va servir 

per nomenar les vicepresi-
dències i les presidències 
dels organismes autònoms. 
L’equip de govern d’ERC i del 
PDeCAT ha optat per repar-
tir-se els càrrecs amb un cri-

teri territorial. Així, els alcal-
des de Deltebre i d’Amposta, 
Lluís Soler (PDeCAT) i Adam 
Tomàs (ERC), representa-
ran les Terres de l’Ebre com 
a vicepresidents, mentre que 
Joaquim Nin i Eva Mata ho 
seran com a representants del 
Penedès. Per la seua banda, el 
Camp de Tarragona estarà re-
presentat per la mateixa Noe-
mí Llauradó, a la presidència. 
Pel que fa als organismes au-
tònoms, Lluís Soler presidirà 
el Patronat de Turisme, men-
tre que Eduard Rovira dirigirà 
BASE-Gestió d’ingressos. De 
la mateixa manera, també es 
van decidir els membres de la 
junta de govern. Seran la pre-
sidenta, els quatre vicepresi-
dents, i també Pere Segura, 
Pere Granados, Pau Ricomà, 
Camí Mendoza i Enric Adell, 
alcalde republicà de Paüls. 
L’elecció dels diputats de la 

Diputació de Tarragona es 
realitza de forma indirecta, 
entre els alcaldes i regidors 
de cada partit judicial elec-
toral, un cop constituïts els 
ajuntaments després de les 
eleccions municipals. Dels 
27 diputat provincials, sis són 
de les Terres de l’Ebre. ERC 
tindrà un total de quatre di-
putats provincials del nostre 
territori: l’alcalde d’Ampos-
ta, Adam Tomàs; l’alcalde de 
Paüls, Enric Adell, l’alcalde 
de Flix, Francesc Barbero, i la 
primera tinenta d’alcalde de 
Vilalba dels Arcs, Maria Tere-
sa Mariné. En canvi, el PDe-
CAT (Junts) només té un únic 
representant ebrenc, l’alcalde 
de Deltebre, Lluís Soler.
D’altra banda, el PSC ebrenc 
també tindrà este mandat un 
únic diputat provincial, l’al-
calde de Sant Jaume d’Enve-
ja, Joan Castor Gonell.  

G.M. / C.B.
TORTOSA / TARRAGONA

Un moment de la compareixença d’ERC. // ARXIU C21.

 A més de ser 

vicepresident de la 

Diputació, Soler 

també serà 

l’encarregat de 

presidir el Patronat 

de Turisme
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 POLÍTICA

“Reclamem al govern de l’Es-
tat que facilite la informació 
sobre els atemptats i que acla-
risca si és cert que feia un se-
guiment dels terroristes que 
preparaven l’atemptat en un 
xalet d’Alcanar-Platja”, ha va-
lorat l’alcalde d’Alcanar, Joan 
Roig, a través d’un comunicat. 
“L’Ajuntament d’Alcanar i la 
policia local no en sabíem ab-
solutament res. És un escàndol 
gravíssim”, ha manifestat. 

Així, l’Ajuntament canareu re-
clama la màxima transparèn-
cia i una investigació amb pro-
funditat dels atemptats a la 
Rambla de Barcelona i a Cam-
brils l’agost del 2017, i de l’ex-
plosió prèvia que va tenir lloc 
en un xalet d’Alcanar-Platja. 
Roig ha mostrat la seua preo-
cupació per les informacions 
de Público, segons les quals el 
CNI escoltava les converses 
dels terroristes cinc dies abans 
dels atacs i feia un seguiment 
dels seus membres, el cervell 
dels quals, l’imam de Ripoll, 
Abdelbaki es-Satty, era confi-

dent del CNI. Roig considera 
una falta de respecte vers la 
ciutadania i, especialment les 
víctimes, el silenci per part del 
govern espanyol, per la qual 
cosa reclama la creació d’una 
comissió d’investigació. D’al-
tra banda, l’Ajuntament d’Alca-
nar lamenta que la Fiscalia no 
reconegui les explosions d’Al-
canar-Platja com a atemptat 
terrorista, tot i que s’hi prepa-
raven explosius. “És una deci-
sió errònia que deixa els veïns 
i veïnes desprotegits a l’hora 
de rebre les indemnitza-
cions”, ha dit l’alcalde. 

El delegat del Govern a les Te-
rres de l’Ebre, Xavier Pallarès, 
ha manifestat la seua sorpresa 
per les informacions publica-
des al diari Público, segons les 
quals el Centre Nacional d’In-
tel·ligència (CNI) escoltava 
les converses dels terroristes 
cinc dies abans dels atemptats 
a la Rambla i l’explosió a Alca-
nar-Platja, i feia un seguiment 
del seus membres. Ara que es 
compleixen dos anys dels fets, 
Pallarès ha exigit la constitució 
d’una comissió d’investigació 
per saber què va passar. 
Dies després, Público també va 
publicar que el 2014 membres 
del CNI van fitxar Abdelba-

ki es-Satty, presumpte cervell 
dels atemptats de Barcelona i 
Cambrils, a canvi de no depor-
tar-lo, i posteriorment van aju-
dar-lo a esdevenir l’imam de 
Ripoll. Segons el mateix diari, 

el CNI va tenir-lo com a confi-
dent fins als atemptats, i conei-
xia les activitats de la cèl·lula. 
Público ha aportat un correu 
electrònic amb comunicacions 
de dos mesos abans del 17-A, i 

ha assegurat que no va ser fins 
al matí següent de la massacre 
quan es va esborrar del regis-
tre central de fonts del CNI 
la fitxa d’Abdelbaki es-Satty. 
També ha mostrat un informe 
on s’explica un viatge per com-
prar un vehicle de segona mà a 
finals del 2016. Segons Público, 
això demostra que els serveis 
secrets seguien els moviments 
dels membres de la cèl·lula.
La publicació d’estes infor-
maions a Público ha provocat 
una allau de reaccions políti-
ques. Una de les primeres va 
ser del president de la Genera-
litat, Quim Torra, qui va dema-
nar explicacions al govern es-
panyol, i també que 
s’assumeixin “les més altes res-
ponsabilitats”. Torra ho va 
qualificar “d’escàndol gravís-

sim” i va denunciar que “el si-
lenci imposat pels partits del 
155 és intolerable”. “Dos anys 
després de l’atemptat, les vícti-
mes i tota la ciutadania me-
reixen respecte i tota la infor-
mació”, va afegir-hi al seu 
compte de Twitter. De la ma-
teixa manera, també ERC, el 
PSC i En Comú Podem han re-
clamat més transparència per 
aclarir els fets. En este sentit, 
ERC ha registrat una bateria de 
preguntes per escrit dirigides 
al govern espanyol perquè doni 
explicacions sobre el vincle en-
tre el CNI i l’imam de Ripoll. 

Cinta Bonet / Gustau Moreno
TORTOSA

G.M.
ALCANAR

DOS ANYS DELS ATEMPTATS DEL 17-A

Pallarès exigeix una investigació
 El delegat de la Generalitat a l’Ebre reclama 

aclarir l’explosió d’Alcanar i els atemptats del 2017
 Público revela que el CNI escoltava els terroristes 

de la Rambla fins a cinc dies abans dels fets 

Concentració a Alcanar, l’agost del 2017. // ARXIU C21.

Xavier Pallarès i Quim Torra, en una imatge recent. // ACN.

Alcanar reclama més transparència a l’Estat

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 El periodista de Público no creu que el 17-A fos un 
pla de les clavegueres de l’Estat per aturar el procés

 JxCAT acusa l’Estat davant d’Europa, mentre 
l’exconseller Espadaler critica el govern català

 POLÍTICA

La conspiranoia està servida

Els vincles entre el CNI es-
panyol i l’imam de Ripoll, 
considerat el cervell dels 
atemptats de Barcelona i 
Cambrils, ha reforçat els ar-
guments dels que defensen 
l’existència d’una conspiració 
de les clavegueres de l’Estat 
per frenar el procés indepen-
dentista català. Una conspira-
noia que el mateix periodista 
de Público que va revelar les 
informacions, Carlos Enrique 
Bayo, va començar a desmun-
tar el 23 de juliol a la comissió 
d’investigació del Parlament. 
Segons Bayo, el Centre Na-
cional d’Intel·ligència va co-
metre un “error” en no saber 
o no poder aturar els atemp-
tats jihadistes del 17 d’agost 
del 2017. Però no creu que hi 
hagués una conspiració de 
l’Estat per parar l’indepen-
dentisme català amb un gran 
atemptat a la capital catalana. 
Per això, reclama una comis-
sió d’investigació al Congrés 

de Diputats, i que els agents 
que van fallar en el control de 
l’imam de Ripoll assumeixin 
les seues responsabilitats.
El periodista va detallar que 
els informes que va fer el CNI 
van ser “bastant posteriors” 
als atemptats, però que es 
basaven en informació ob-
tinguda mentre els mòbils 
dels terroristes eren utilit-
zats, que tenien monitorit-
zats i “punxats”. Segons ell, 
no tindria sentit que el CNI 
fes informes dels mòbils que 
ja tenien els investigadors po-
licials i l’Audiència Nacional, 
i s’obté informació que seria 
impossible obtenir a poste-
riori. A més, Bayo va dir que 
quan va haver-hi l’explosió a 
la casa d’Alcanar Platja, el dia 
abans, el CNI no va ser cons-
cient que l’imam havia mort 
en aquell “accident” amb els 
explosius que preparaven, i 
que per això no va comuni-
car-ho a cap cos policial.
El reporter també va afirmar 
que l’imam de Ripoll era cla-
rament un “agent doble”, i 
que almenys el CNI el consi-

derava un confident, tot i que 
no sap quina informació els va 
aportar. També ha lamentat 
que, oficialment, el CNI ne-
gués que Es-Satty tenia vin-
cles amb els serveis secrets 
espanyols, però va explicar 
que una font dels serveis se-
crets li va dir que amb els an-
tecedents que tenia era evi-
dent que el seguien, perquè a 
Espanya no hi ha més de deu 
imams amb tants antecedents 
com ell. També va apuntar al 
comissari de la Policía Nacio-
nal, José Luis Olivera, com 
un dels responsables de crear 
la “cortina de fum” de la su-
posada nota que la CIA va 
enviar alertant d’un possible 
atemptat a la Rambla.

Més reaccions polítiques 
Per la seua banda, la diputa-
da de JxCat, Aurora Madaula, 
va anunciar que s’han dirigit 
al Parlament Europeu per de-
nunciar que l’Estat espanyol 
no vol investigar políticament 
l’atemptat. Però el diputat del 
PSC Carles Castillo, va la-
mentar el “toll” on, segons ell, 

s’ha ficat el periodista amb les 
últimes informacions, i va dir 
que només es pot creure en 
aquestes notícies amb “un 
acte de fe”. 
El 19 de juliol, la Moncloa va 

evitar valorar les informa-
cions de Público. Després del 
Consell de Minisres, la vice-
presidenta del govern espan-
yol, Isabel Celaá, va limitar-se 
a recordar que “aquesta qües-
tió ja va tenir la seva articula-
ció fins i tot al propi Congrés, 
on el director del CNI, Félix 
Sanz Roldán, va comparèixer 
el març del 2018 a la Comis-
sió de Secrets Oficials (a 
porta tancada) per donar ex-
plicacions i informacions al 

respecte”. “Això ja està en un 
altre àmbit; tot el que es pu-
gui aportar des del govern es 
farà, però no estem en aquest 
tema”, va dir Celaá.
D’altra banda, el secretari ge-
neral d’Units per Avançar, 
Ramon Espadaler, va criticar 
l’executiu català per la seua 
reacció a les informacions de 
Público. “Insinuar sibil·lina-
ment, com es fa, que l’atemp-
tat hauria estat tolerat és una 
gran barbaritat”, segons el 
també diputat del PSC-Units. 
L’exconseller d’Interior re-
treu al president, Quim Torra, 
i al cap d’Exteriors, Alfred 
Bosch, l’enviament de cartes 
a cònsols europeus sobre l’as-
sumpte: “El Govern hauria de 
ser molt més curós a l’hora 
d’afrontar una qüestió tan de-
licada i complexa com el te-
rrorisme jihadista”. Espada-
ler també creu que la “deriva” 
que ha pres part de l’indepen-
dentisme respecte la pre-
sumpta vinculació de l’imam 
de Ripoll, Abdelaki Es-Satty, 
com a confident del CNI, és 
“molt perillosa”.  

G.M. / ACN
BARCELONA

 Bayo diu que el CNI 

no va ser conscient 

que l’imam de Ripoll 

havia mort en 

l’explosió de la casa 

d’Alcanar Platja

Un moment de la compareixença del periodista de Público davant de la comissió d’investigació del Parlament. // ACN.
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 POLÍTICA 

La Generalitat considera 
Sant Carles de la Ràpita com 
un dels municipis on més es 
van vulnerar els drets civils i 
polítics dels ciutadans, amb 
les càrregues policials de l’1 
d’Octubre. Aquest ha estat el 
motiu que ha portat a l’Ofici-
na de Drets Civils i Polítics a 
presentar la nova campanya 
de comunicació adreçada a les 
corporacions locals, tot convi-
dant-los a treballar conjunta-

ment en la defensa i la promo-
ció dels drets de la ciutadania. 
El director de l’Oficina, Adam 
Majó, va detallar en què con-
sisteix la campanya. Així, a 
més de donar-se a conèixer i 
de difondre una guia, també 
han fet una proposta de mo-
ció  perquè als plens munici-
pals es parli de drets civils i 
polítics. D’altra banda, Majó 
també va explicar que l’Oficina 
està editant una cartografia de 
la repressió de l’1-O perquè es 
visualitzi que es tracta d’una 
causa col·lectiva. Finalment, 
Majó va dir que l’Oficina pot 

acompanyar a tothom que ho 
requereixi quan pateixi algun 
tipus de vulneració.
Per la seua banda, l’alcalde ra-
pitenc, Josep Caparrós, va re-
cordar que les càrregues poli-
cials de l’1-O van provocar una 
vuitantena de ferits a la Ràpita, 
però va assegurar que es van 
vulnerar els drets socials i po-
lítics de més ciutadans.  

El Centre Cívic de Ferreries, a 
Tortosa, va ser l’escenari esco-
llit per presentar, el 15 de juliol, 
la implantació del Debat Cons-
tituent a les Terres de l’Ebre. 
L’anomenat Consell Assessor 
per a l’Impuls del Fòrum Cívic 
i Social pel Debat Constituent 
era fins al 22 de juliol un òr-
gan autònom i provisional, per 
impulsar un procés de debat 
constituent en què la societat 
civil i la ciutadania, des de l’au-
toorganització i una participa-
ció transversal i plural, pot de-
finir les bases constitucionals 
del futur polític de Catalunya. 
El president del consell, Lluis 
Llach, va ser l’encarregat de 

presentar el projecte al costat 
de l’activista ebrenca i també 
cantautora, Montse Castellà. 
Llach va explicar que, des de 
fa uns mesos, s’han organitzat 
diversos espais de debats ciu-

tadans a tot el territori, sobre 
diferents àmbits, destinats a 
recollir aportacions de la ciu-
tadania. A més, va remarcar 
que té una base social, tot i ser 
un encàrrec del president de la 

Generalitat, Quim Torra.
Precisament, només set dies 
després, el Consell Assessor 
per a l’impuls del Fòrum Cívic 
i Social pel Debat Constituent 
es va dissoldre després de reu-
nir-se amb Torra al Palau de la 
Generalitat. Llach va entregar 
a Torra un informe que detalla-
va la feina feta des de l’octubre 
de 2018, i on s’expliquen les 
properes passes a seguir. Així, 
el procés participatiu que fa el 
Debat Constituent culminarà 
l’abril de 2020, quan el Fòrum 
Cívic i Social presentarà les 
seues conclusions al Parla-
ment. Abans, les anomenades 
Enteses Territorials pilotaran i 
garantiran un debat “transver-
sal i plural”, a més de coordinar 
unes jornades formatives.
El procés constituent se cen-

trarà en debatre sobre les bases 
d’una Constitució per a Cata-
lunya, sense que se’n redacti 
cap Constitució des d’aquest 
òrgan, que depèn de la conse-
lleria de Presidència que en-
capçala Meritxell Budó. De fet, 
Llach va deixar clar que l’únic 
objectiu del Fòrum Cívic i So-
cial és debatre el futur del país 
i trobar les eines per coordinar, 
ordenar i impulsar aquest de-
bat. Llach també va criticar la 
falta d’unitat de les forces inde-
pendentistes, i va dir que per 
això els territoris han de pren-
dre la iniciativa. 

Xavi Llambrich / ACN
TORTOSA

Cinta Bonet
SANT CARLES DE LA RÀPITA

FÒRUM CÍVIC I SOCIAL

El Debat Constituent arriba a l’Ebre
 Llach presenta a Tortosa el projecte del Consell 

Assessor per a l’Impuls del Fòrum Cívic i Social
 El procés només vol debatre fins a l’abril sobre 

les bases per redactar una Constitució Catalana

La presentació de la campanya a la Ràpita. // ARXIU C21.

Lluís Llach i Montse Castellà, a Tortosa. // QUIM DOMINGO.

La Ràpita, amb els drets cívics i polítics

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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EL PSC de Tortosa ha lamentat que 
la Comissió de Justícia del Parlament 
haja rebutjat celebrar els 150 anys del 
Pacte Federal de Tortosa, amb els vots 
contraris de Junts per Catalunya, ERC, 
PP i Ciutadans. El grup municipal ja va 
presentar una moció al ple de l’Ajun-
tament, que també va ser rebutjada, 

per instar la Generalitat a commemo-
rar esta efemèride. El passat 18 de 
maig va fer 150 anys que va tenir lloc 
la signatura del Pacte Federal de Tor-
tosa entre representants del federa-
lisme català, aragonès, valencià i ba-
lear. La signatura va fer-se a Tortosa 
en considerar que era el veritable cen-

tre dels territoris de la Corona d’Ara-
gó. El portaveu del PSC, Enric Roig, té 
raó quan diu que este va ser un dels 
episodis polítics més importants del 
segle XIX. El pacte de Tortosa va ser 
tota una fira del republicanisme, del 
federalisme pactista i també del cata-
lanisme no separatista.   G.M.

El PSC, tot sol defensant el Pacte Federal de Tortosa

Els animalistes ens entren a casa

Per unes platges ‘dog friendly’
L’AJUNTAMENT d’Ampos-
ta anuncia la sectorització 
de la platja dels Eucaliptus, 
delimitant una zona per a 
gossos i una zona per a pes-
ca. Una decisió alineada amb 
la de tants altres municipis 
que creuen que la platja ha 
d’estar lliure de gossos, ex-
cepte alguna àrea reservada. 
Igual que amb el nudisme, la 
presència del millor amic de 
l’home no és ben rebuda per 
alguna gent. Sé que em repe-
teixo. Fa justament un any 
que parlava del mateix tema 
en aquestes pàgines. Però 
faré com la premsa genera-
lista, que a l’estiu parla cícli-
cament dels mateixos temes, 
i reincidiré en el tema.

SI RECORDEU, fa poc més 
d’un mes va celebrar-se la 
revetlla de Sant Joan. Les 
platges de les principals ciu-

tats del país van llevar-se 
plenes de brossa, com ho 
il·lustren cada anys els in-
formatius de les televisions. 
L’ésser humà, l’animal més 
brut del planeta, s’exhibeix 
en nits d’embriaguesa i de 
xalera, deixant evidències 
de com de bé s’ho passa i de 
com de poc li importa qui ve 
al darrere.

TOT PASSEJANT per les 
platges ebrenques podem 
trobar restes orgàniques 
procedents de la natura, i 
també podem trobar restes 

orgàniques i inorgàniques, 
procedents de l’acció huma-
na. Algunes, arrossegades 
per les ones. Les altres, es-
campades a la mateixa plat-
ja per gent incívica. Si no ho 
heu llegit encara, cerqueu a 
la xarxa i trobareu notícies 
relacionades amb la quanti-
tat de plàstics que arriben a 
les platges ebrenques. Una 
barbaritat. També podeu 
passejar-hi i comprovar-ho 
in situ. I podeu aprofitar i 
passegeu per la muntanya, 
pel Montsià, pels Ports. Se-
gurament ens faríem d’or 

si apostéssim que ningú no 
troba cap resta de brossa hu-
mana. O passegeu pel poble. 
Burilles, restes de xiclets 
que formen part de les vo-
reres des de fa anys, papers, 
paperets i plastiquets, con-
tenidors de brossa amb la 
brossa fora… Per tant, si no 
volem gossos a la platja no 
ho podem demanar per mo-
tius de neteja.

ELS GOSSOS poden córrer 
per la platja i anar a moles-
tar el veïnat. Potser sí. La 
gent responsable sap que ha 
de controlar per on campa 
la seva mascota i evitar que 
pugui fugir, igual que pel 
carrer ha de dur-la lligada i, 
en cas de certes races, amb 
morrió. Pot molestar tant un 
gos, sobretot en una platja 
com Eucaliptus o el Trabu-
cador, platges àmplies amb 

baixa densitat de gent? Mo-
lesten més que si et toca al 
costat una colla de domin-
gueros sorollosos que posen 
la parada al matí i marxen a 
la nit? De veritat? Home, és 
que són persones… Callo. Si 
és per comoditat, per molès-
ties, callo. Perquè és un pro-
blema que es fa gros. Hotels 
que prohibeixen l’accés a fa-
mílies amb criatures, pobles 
que tenen problemes perquè 
els turistes no volen que so-
nin les campanes a la nit o 
els molesta l’olor de fem, 
platges on es vol prohibir el 
nudisme…

TENIM un greu problema 
de manca de tolerància. El 
problema amb els gossos no 
n’és més que un exemple. 
Bon estiu.  

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC

TRISTAMENT ha tornat a 
passar. De nou, un ramader de 
casa nostra ha vist com se li 
omplia la granja d’adolescents 
animalistes sense poder de-
fensar- se. Des de fa un temps, 
els ramaders estem patint una 
creixent pressió injustificada 
per part de sectors socials mi-
noritaris però amb molt ressò 
mediàtic, moguts pel desco-
neixement i que jutgen i con-
demnen la nostra manera de 
treballar. Uns sectors socials 
que qüestionen la nostra pro-
fessionalitat i que es creuen 
amb el dret de dir-nos el que 
està bé i el que no. 

LA CLAU per a una bona en-
tesa i convivència sempre ha 
sigut i sempre serà el respecte. 
Violant la propietat privada i 
el dret a la intimitat, saltant-se 
mesures de bioseguretat i 
benestar, tocant els animals, 
donant aigua o aliments al 

bestiar sense saber si és o no 
és una pràctica correcte, la 
única cosa que s’aconsegueix 
és posar en perill la vida dels 
animals i la traçabilitat ali-
mentària. Les filosofies ani-
malistes, especistes i veganes 
són plenament respectables a 
nivell individual però el sentit 
comú no ens pot fer contradir 
les recomanacions oficials de 
l’OMS, del Ministeri de Sani-
tat i del Departament de Salut 
de Catalunya basades en la 
piràmide dels aliments. 

ELS RAMADERS som pro-
fessionals. Complim les nor-

mes de benestar animal i 
bioseguretat que ens exigeix 
la Unió Europea, l’Estat i la 
Generalitat i som els princi-
pals interessats en el benestar 
dels nostres animals perquè 
volem produir aliments sans 
i segurs per tota la població. 
Aquestes normatives impli-
quen una correcte traçabili-
tat que garanteix la seguretat 
alimentària (identificació, re-
gistre de tractaments veteri-
naris, respecte els temps d’es-
pera abans de portar animals 
a l’escorxador, eliminació de 
llet que podria portar residus 
d’antibiòtics, etc) i una correc-

te condicionalitat, com són 
totes les mesures de benestar 
animal, fitosanitat i zoosani-
tat. Cada espècie animal i el 
seu corresponent maneig, té 
una condicionalitat associada. 
Les inspeccions que ens rea-
litzen a les nostres empreses 
des dels departaments d’Agri-
cultura, Salut i Consum, així 
com del cos d’Agents Rurals i 
SEPRONA, entre d’altres, ga-
ranteixen la nostra correcte 
praxis i professionalitat. 

LES BONES pràctiques d’hi-
giene, sanitat i seguretat ali-
mentària, salven moltes vides 
tant de persones com d’ani-
mals. La salut pública i la ra-
maderia van de la mà. Una 
afecta l’altra. Els ramaders en 
som conscients i treballem 
perquè el consumidor tingui 
totes les garanties quan s’ali-
menti amb els nostres produc-
tes. Cada any desapareixen 

empreses familiars agràries i 
ramaderes. Som un país ric en 
producció d’aliments d’origen 
vegetal i animal sans i segurs, 
tant en producció ecològica 
com en convencional. Treba-
llem cada dia per cuidar i con-
servar el territori. La realitat i 
les problemàtiques del sector 
primari les heu de conèixer de 
la mà de qui les viu, no de qui 
s’ho imagina. Ells tenen força 
mediàtica, nosaltres tenim la 
veritat.  

SI VOLEU demostrar respec-
te per les persones, defenseu 
la salut per sobre de tot. Si vo-
leu demostrar respecte pels 
animals, deixeu d’humanit-
zar-los. Deixeu de parlar des 
de la ignorància quan us refe-
riu a la ramaderia del nostre 
país i aposteu per nosaltres. 
Pels nostres productes i per la 
nostre gestió territorial. 

RAQUEL SERRAT

RESPONSABLE DEL SECTOR 

BOVÍ DE LA UNIÓ DE PAGESOS
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30.000 euros és l’ajut 
que ha atorgat la Diputa-
ció de Tarragona a l’Ajun-
tament d’Amposta, el 
màxim previst per munici-
pi, per a la rehabilitació 
d’habitatges d’ús social. 
D’un pressupost total de 

120.000 euros, l’ens pro-
vincial n’ha destinat el 
25% a tres habitatges 
d’Amposta, tot atorgant 
10.000 euros a tres habi-
tatges diferents dels ca-
rrers Ataülf, Orient i Parra, 
segons ha dit l’alcalde.  
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EDITORIAL

Respostes ràpides per fer rebrotar la Ribera
LA RIBERA D’EBRE necessita una resposta ràpida 
i efectiva per als afectats per l’incendi forestal que ha 
deixat més de 5.000 hectàrees calcinades, després de 
cremar durant onze dies. Per exemple, la Federació de 
Cooperatives Agràries de Catalunya calcula que l’in-
cendi va arrasar un miler d’hectàrees de cultius, un 
80% d’oliveres i un 20% d’ametllers, i que les set coo-
peratives associades patiran una reducció de la pro-
ducció d’entre un 10 i un 45%, amb pèrdues en la co-
llita que poden superar els quatre milions d’euros en  
els propers tres anys. Així, no és d’estranyar que el 28 
de juliol més d’una cinquantena de persones tallessin 
l’eix de l’Ebre (C-12) entre Flix i Maials, per exigir que 
es quantifiquin els ajuts per als afectats per l’incendi 
de la Ribera d’Ebre, la Segarra i les Garrigues. El sindi-
cat ASAJA de Lleida ja s’ha queixat de tantes reunions 
ineficaces amb les administracions, i ha exigit que es 

destinin els recursos econòmics a tots els afectats de 
l’incendi, per frenar el greu despoblament que s’està 
produint en l’àmbit rural. 

TAMBÉ la Unió de Pagesos (UP) ha exigit al govern 
català una valoració urgent dels danys de l’incendi. El 
sindicat ja ha començat a avaluar els danys agrícoles i 
ramaders provocats pel foc, per començar a treballar 
en els ajuts per als afectats. Són molts els cultius que 
han patit desperfectes i també instal·lacions de reg, 
camins i marges. Hi ha casos, com el del pagès Pau 
Ciuraneta amb un vídeo que s’ha fet viral a les xarxes 
socials, en què el 80% de la finca s’ha vist malmesa.  
També el president de la Comunitat de Regants de la 
Palma d’Ebre, Marc Franch, va demanar celeritat per 
poder subministrar el reg el més aviat possible, en un 
moment clau per a la supervivència de l’arbre. 

LES CAMPANYES com les de la plataforma Rebro-
tem són necessàries i benvingudes, i també serveixen 
per reivindicar que tot el que ha passat amb l’incendi 
ha de servir per repensar el model agrícola del país, 
tot recordant que el consum responsable de productes 
del territori és una de les millors fórmules per ajudar 
el sector a recuperar-se. Però són les administracions 
les que han de donar una resposta ràpida i definitiva 
als afectats, sense oblidar que la planificació que fan 
del territori i les seues inversions són les que marca-
ran el futur de comarques com la Ribera d’Ebre. És a 
dir, està bé gestionar el post-incendi i aplicar mesures 
com la restauració forestal o la reducció dels mòduls 
de l’IRPF, o els ajuts a les corporacions locals per fer 
front a les despeses d’emergència. Però el territori ne-
cessita, sobretot, una millor planificació i les inver-
sions que fa anys que s’esperen i no arriben. 

La força abans que el diàleg
LA HISTÒRIA es repeteix. 
De fa segles, els poders fàc-
tics sempre guanyen. En uns 
moments fou la noblesa, en 
altres la monarquia, l’exèr-
cit o els terratinents, i molts 
cops els eclesiàstics. I la gran 
majoria de casos, plegats 
o individualment, sempre 
sortien victoriosos. La força 
visible, o a cops amagada, 
sempre guanya. Per això no 
resulta gens estrany que Pe-
dro Sánchez no fos investit, 
malgrat que ho tenia tot a 
les seves mans per aconse-
guir-ho. I és que per sobre 
de presidents de govern i de 
“les senyories” de les Corts, 
en aquest país sempre hi 
ha qui posa la cullerada per 
tal que les coses es facin tal 
com ell vol. La història així 
ens ho demostra i quan les 
circumstàncies fan rodar la 
política pels camins que els 
poders fàctics no accepten, 
les coses acaben malpara-
des. Hi ha una minoria, molt 
selectiva, que imposa el seu 
criteri i una majoria que ha 
d’obeir irremissiblement; el 
poble sempre ha de quedar 

subjecte al seu desig. No hi 
ha remei, malgrat la demo-
cràcia! Espanya continua 
sent un país allunyat de la 
raó, de l’equidistància i del 
sentit d’entendre’s de la for-
ma lògica que hauria d’im-
posar-se, o sigui, “parlant la 
gent s’entén”. La història ens 
explica durant segles que la 
força, la repressió i la im-
posició sempre està per so-
bre de l’equitat. Tant se val 
el que passi! L’important és 
guanyar els uns als altres i 
si convé emprar qualsevol 
mètode per vèncer i, si cal, 
gens curosos per aconse-
guir-ho. Quan existien dic-
tadures tots s’acabava aviat. 
Els tambors i les trompetes 
de l’exèrcit sortien al carrer 
i el soroll s’acabava. Quan 
va arribar la desitjada de-
mocràcia, les pistoles resso-
naren a les Corts. Vam tenir 

la sort que aquells que vo-
lien tornar al pròxim passat, 
que ja havien tret els tancs 
pels carrers i havien ocupat 
la seu de la democràcia, per 
instants i per circumstàncies 
encara avui no esclarides, no 
van aconseguir els seus ob-
jectius. Es va restablir la de-
mocràcia.

ELS COPS de força, en po-
lítica, poden ser incruents 
com s’havien practicat du-
rant segles, o com ara que 
formem part d’Europa i som 
democràcia, havent canviat 
les pràctiques obscures. Per 
això no s’ha aconseguit la 
investidura del president Pe-
dro Sánchez. Ja s’ho van dir, 
“ses senyories” als discursos 
dels diferents líders: “recor-
din que mai l’esquerra verta-
dera ha arribat al govern”, es 
va sentir més d’un cop. Mai! 

Perquè el PSOE va guanyar 
les eleccions i malgrat tenir 
pocs escons doblaven el se-
gon, algú no podia permetre 
que Podemos pogués formar 
govern amb ells. Els que te-
nen tant poder, guanyen 
molts diners i paguen pocs 
impostos proporcionals als 
beneficis, volen seguir man-
tenint els privilegis emanats 
d’una forma de viure sorgida 
l’any 1978 amb la Constitu-
ció. En aquell moment no ho 
tenien clar però ara ja han 
consolidat el seu poder, de 
cap manera permetran per-
dre’l. Poders fàctics que els 
fa por que Podemos, dins el 
govern, els pugui canviar el 
progrés personal o corpora-
tiu que disposen. Recordin 
que alguns disposen de ju-
bilacions de milions d’euros 
anuals, viure en palaus i ser 
servits com a majestats quan 
altres no poden pagar el llo-
guer del pis i se’ls desnona 
amb una facilitat espata-
rrant. 

ELS PODERS amagats vo-
lien que Rivera i Casado fa-

cilitessin la investidura de 
Sánchez. No podien perme-
tre que Iglesias entrés al go-
vern i pogués canviar coses 
que no els beneficiarien. Vet 
aquí per què l’extrema dreta 
d’Abascal estaven tan con-
tents; son els seus servidors 
incondicionals que eviten 
l’enderrocament de qualse-
vol política canviable, enca-
ra que per raons diferents. 
Però per aquest camí, Rivera 
i el seu partit han perdut la 
confiança d’aquells que els 
van promocionar, finançar i 
enlairar. Ara el Cs ha caigut 
en desgràcia; ni els agrada 
expressions “de banda”i 
menys que no facin el que 
ells manin. El van potenciar i 
ara desitgen enterrar-lo. 
Tampoc els acaba d’agradar 
el PSOE, però davant la dre-
ta dividida i Catalunya com a 
fons, Sánchez és un mal me-
nor que d’aquí uns anys li 
donaran el sou d’una porta 
giratòria i tots quedaran 
contents, com ara tenen a 
Felipe González. Per això. 
“la força abans que el 
diàleg”. 

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA

 OPINIÓ 
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El bonic de les dones

La Festa del Renaixement i els punts lila

HI HA MASCLES i homes, 
hi ha femelles i hi ha dones. 
No són fàcils no, són com-
plicades però saben apreciar 
més que ningú la simplici-
tat. I un esforç sigui petit o 
gran, quan es fa amb el cor 
per elles compta. Saben do-
nar molt i no s’acontenten 
del teu poc. No es mereixen 
poc i ho saben. Són dones de 
qualsevol edat. Dones ver-
daderes, amb la D majúscu-
la. S’irriten amb la peresa. 
Amb elles has de demostrar 
i posar-te en joc. Has d’estar 
segur de tu mateix, però mai 
ser arrogant. Si, potser per 
amor, fan veure que no veu-
en moltes coses, perdonen 
les imperfeccions, no s’acon-
tenten mai de les intuïcions, 
elles volen saber. Si els hi 

has mentit, tard o prompte 
ho sabran i perdràs la seva 
confiança. Estigues atent en 
com les tractes o al que els 
hi dius durant una discus-
sió, perquè se’n recordaran. 
Les dones arxiven, però no 
obliden. El bonic de les do-
nes és que tenen la capaci-
tat d’escoltar la profunditat 
de les seves emocions. Sí, a 
vegades tenen pors però sa-
ben que tindran la força per 
superar- les. El bonic de les 

dones és que quan no tenen 
un motiu per anar cap en-
davant, elles van endavant 
igualment. Tenen aquella 
força per somriure fins i tot 
quan el dolor les ofega. Es-
tima-les ssabent que no ho 
necessiten. Les dones saben 
ser prou per elles mateixes. 

LES DONES neixen sence-
res. No els falta cap meitat. 
Les dones neixen senceres, 
només que a vegades no se 

n’adonen i busquen la fe-
licitat com si es tractés de 
trobar a algú perquè les faci 
felices. Però no és així, la 
felicitat està dins nostre, és 
allí on l’hem de buscar. Com 
a més temps passis lamen-
tan-te del que no tens, més 
buit et sents. Els dies de sol 
no serveixen de res si acu-
mules tota la pluja dins teu. 
Tu ets una dona completa, 
no et fa falta res del que no 
puguis trobar dins teu. I si et 
fa falta seguretat, no la bus-
quis en els altres. Aprèn a no 
tenir por. Ser una dona com-
pleta també vol dir això, vol 
dir tenir seguretat en tu ma-
teixa i saber que no són els 
altres qui et completen. Una 
dona completa no és indes-
tructible. Es pot trencar en 

mil i un trossos contínua-
ment però sense fer soroll. 
Sap allunyar-se en silenci i 
no perquè no tingui res a dir, 
sinó perquè està cansada de 
parlar sense ser entesa. Sí, 
aquelles vegades és millor 
quedar-se en silenci. No 
perquè no es tingui res a dir, 
sinó perquè algú podria no 
entendre’ns i altres no me-
reixen saber. No ets posses-
sió de ningú.  Tu ets lliure i 
has de ser estimada així. 
Afronta la vida però sense 
apagar-te mai. Pots aconse-
guir-ho, ho has de fer. Ets 
una dona completa. El 
somriure més bonic sirà 
sempre aquell que encara 
has de fer. 

XAVI LLAMBRICH FRANCH

ESCRIPTOR

DOS DIES abans de l’inici de 
la XXIV Festa del Renaixe-
ment, em va sorprendre po-
sitivament,  a primer cop 
d’ull, l’anunci  d’una “cam-
panya  contra les agressions 
sexuals”. La regidora d’Acció 
Social, Igualtat i Drets Civils 
va explicar que aquesta cam-
panya incorpora un missatge 
al lema anterior que incidia 
en el fet que “només un sí és 
un sí”, remarcant que no hi 
ha cap excusa que justifiqui 
aquestes actituds. Continuo 
llegint la notícia i no em puc 
acabar de creure que aques-
ta campanya anunciada a 
“bombo i plateret”, única-
ment es limitaria a una sèrie 
de cartells i l’edició d’uns 
“fulletons informatius que es 
distribuiran entre els punts 
d’informació de la Festa així 
com a les tavernes de la Ruta 
de la Saboga perquè tothom 
sàpiga com actuar davant 
qualsevol conducta inade-
quada”, segons Domingo 
Tomàs. Pel que sembla a les 
tavernes, els responsables 
són els que informaran. 

EL REGIDOR de Festes co-
munica, a la mateixa roda 
de premsa que aquesta cam-
panya segueix les recoma-
nacions de l’Ajuntament de 
Tortosa que des de la Gene-
ralitat s’estan fent per a tots 
els municipis i que l’expe-
riència de l’any passat, es va 

fer un desplegament que va 
ser molt gratificant. Conti-
nua dient que a la festa del 
Renaixement “tenim un gran 
desplegament de col·lectius 
organitzats i un teixit asso-
ciatiu. Posem molt en valor 
les entitats i associacions, 
com els espectacles, quan 
són rebuts, se’ls fa una breu 
introducció per a tot el que 
volem que ens ajuden, estem 
molt confiats del gruix de les 
associacions i de les taver-
nes són un punt i una ante-
na d’observació molt impor-
tant. La Policia Local fa una 
observació discreta. Això és 
el protocol d’intervenció, en 
l’objectiu de seguir treba-
llant en l’antena activada per 
a tenir unes festes de quali-
tat i de molt respecte”.¿?

DESTAQUEN també el 
caràcter preventiu d’aquest 
“protocol”, ja que no consta 
cap denúncia d’agressió se-
xual a la Festa del Renaixe-
ment. Dintre del programa 
de la Festa, únicament va el 
cartell que s’anuncia a la ci-
tada roda de premsa, sense 

cap mena d’informació més.
La realitat va ser que, si 
anaves a les barres de qual-
sevol taverna de les que hi 
havia en el circuit de la fes-
ta i preguntaves què eren 
aquells fulletons que tenien 
damunt la barra, la majoria 
de respostes era que els ho 
van deixar allí. Els agafa-
ves, els miraves i tornaves a 
preguntar què hauria de fer 
si algun/a client li deia que 
havia patit una agressió o as-
setjament sexual, i la meva 
sorpresa, o no, era en majo-
ria cara de pòquer i dir “pos 
trucar a la policia”, que ells 
ja tenien prou faena en ser-
vir a la gent.

EL MATEIX em va passar 
al moment de preguntar a 
algun membre de la Policia 
Local, que tampoc sabien 
exactament quin era el pro-
tocol correcte a seguir i ma-
joritàriament es guiaven, al 
moment de contestar, pel 
seu instint i no d’acord al 
fet d’haver estat formats i/o 
informats del citat protocol 
d’actuació.

CADA VEGADA més esde-
veniments i festivals comp-
ten amb espais segurs per a 
dones i es normalitza que els 
tendals lila ajuden a cons-
cienciar contra les agres-
sions sexuals. En la majo-
ria de pobles de les Terres 
de l’Ebre manifesten el seu 
compromís amb la igual-
tat entre homes i dones i en 
contra de les agressions i 
assetjaments sexuals dintre 
de la festa, portant a terme 
actuacions contundents de 
sensibilització i informa-
ció a tota la ciutadania i de 
prevenció i protecció davant 
d’agressions sexistes, amb la 
instal·lació de punts lila a les 
seves festes. Aquests punts 
estan atesos per una perso-
na tècnica i voluntàries amb 
una formació específica. 
Les quals informaran, cons-
cienciaran i acompanyaran 
a possibles víctimes, en el 
cas que pateixin una agres-
sió verbal, tocaments o, en 
l’últim cas, una violació. La 
importància d’aquests punts 
lila és que “fan falta” perquè 
les violències sexuals són 
una de les violències més in-
visibilitzades i que menys es 
denuncien, ja que es consi-
deren totalment naturals els 
tractaments indesitjables en 
entorns de festa, de nit, d’al-
cohol i de drogues i que po-
den arribar, a l’últim extrem, 

fins agressions sexuals. Es 
tracta de què les dones se 
sentin fortes i segures per 
poder denunciar els fets. 

PER TANT, és fonamental 
la conscienciació per part 
de la societat, com de les 
parts responsables de la fes-
ta. En aquest cas ens referim 
a l’Ajuntament de Tortosa, 
que quan es parla de políti-
ques de gènere, tant tècnics 
com polítics creuen que s’es-
tà parlant de polítiques de 
dones i per a dones. Actual-
ment el marc legal “obliga” 
els Ajuntaments a incloure 
la gestió transversal de les 
seves polítiques. Sembla que 
a Tortosa el que s’està fent 
és incloure la igualtat de gè-
nere en el seu discurs per a 
complir amb l’establert, però 
després no ho apliquen a la 
pràctica. És molt important 
no oblidar-nos de la ciuta-
dania, ja que són una peça 
clau per a l’empoderament 
d’aquestes polítiques.

DESITJO que a les properes 
festes de la Cinta almenys hi 
hagi un punt lila on la gent 
que ho precisi pugui anar a 
demanar informació, i 
d’aquesta manera saber qui-
na és la seva tasca i ser  un 
punt de referència per sol·li-
citar ajuda en el cas que si-
gui necessari.  

MARI PAU CID 

ESPECIALISTA EN 

POLÍTIQUES DE GÈNERE, 

MEMBRE DE MOVEM TORTOSA
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Tortosa i les Terres de l’Ebre també existeixen
SEMBLA SER que per a la 
Corporació Catalana de Mi-
tjans Audiovisuals, Tortosa i 
les Terres de l’Ebre no exis-
tim. Això és un clam per part 
de la ciutadania i un exemple 
ben clar l’hem vist aquest 
passat mes de juliol en què 
Tortosa i les Terres de l’Ebre 
van acollir la celebració dels 
CSIT World Sport Games, 
un event amb la participació 
de més de 3.000 esportistes 
de tot el món i que comptava 
amb el suport de la Generali-
tat i dels Consells Esportius 
de Catalunya. 

LA CIUTADANIA ebrenca 
ha lamentat que aquest gran 
esdeveniment no ha estat 
objecte d’una adequada co-
bertura per part de TV3, ni 
del canal Esport3, ni de la 
Corporació Catalana de Mi-
tjans Audiovisuals, quan des 
de la direcció del Consell 
Esportius de Catalunya s’ha 
manifestat que s’han invertit 
40.000 euros en publicitat a 
aquests mitjans. En contra-
posició, als World Roller Ga-
mes celebrats recentment a 
Barcelona, amb coincidència 
de dates i amb una partici-
pació de 25.000 esportistes, 
se’ls hi ha donat una cobertu-
ra gairebé integral.

ÉS UN CLAM per als ebrencs 
que aquesta situació es repe-
teix constantment, i els ciu-
tadans i ciutadanes de Tor-
tosa i de les Terres de l’Ebre 
consideren que són els grans 
oblidats per part de TV3 i al-
tres mitjans de la Corporació 
Catalana de Mitjans Audiovi-
suals, que sembla que només 
se’n recorden d’ells en temes 
d’obligada cobertura com els 
incendis a la Ribera d’Ebre, 

amb una cobertura impeca-
ble, o com es va cobrir el fet 
d’una dona retinguda a Tor-
tosa que volien obligar a ca-
sar-se, per esmentar alguns 
exemples recents. En canvi, 
la ciutadania té la sensació 
que sí que se’n fa difusió d’al-
tres temes polèmics, com ara 
el Projecte Castor, els bous o 
les mobilitzacions pel Pla Hi-
drològic Nacional.

I HO DIC amb tot el meu 
respecte i reconeixement al 
treball i la professionalitat 
dels corresponsals d’aquests 
mitjans a les Terres de l’Ebre, 
que desenvolupen perfecta-
ment la seva feina. Aprofito 
per posar en valor aquesta 
feina i per manifestar el meu 
agraïment a la seva dedica-
ció. La ciutadania ho repeteix 
constantment: sembla que no 
existim i que sempre passa el 
mateix amb temes de promo-
ció del territori, culturals, lú-
dics, festes, festivals, etc., que 
no tenen la mateixa cobertu-
ra que altres esdeveniments 
similars a altres zones de Ca-
talunya o a l’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona. 

LES TERRES de l’Ebre for-
men part d’un territori emi-
nentment rural on cada dia és 
més evident la manca de des-
envolupament, l’envelliment 
i el despoblament, pel que 
la població demana mesures 
que millorin la qualitat de 
vida i permetin incrementar 

els recursos econòmics i pos-
sibles inversions al territori 
que serveixin per abordar 
aquest despoblament. Per a 
la població de l’Ebre, aquest 
oblit i manca de cobertura a 
què els mitjans públics cata-
lans els té acostumats afecten 
directament a l’evolució, pro-
moció i millora de Tortosa i 
les Terres de l’Ebre. I ho hem 
tornat a veure en el fet de que 
Catalunya Ràdio ha fet una 
selecció de 10 restaurants on 
trobar “la bona cuina catala-
na” i no hi ha cap a les Terres 
de l’Ebre. Novament ens re-
leguen a l’oblit, tot i comptar 
amb una cuina excel·lent i 
amb tres establiments guan-
yadors d’estrelles Michelin.

ELS CIUTADANS ebrencs 
no se senten reconeguts i re-
colzats als mitjans de comu-
nicació públics, no es veuen a 
TV3, una de les seves televi-
sions de referència, i per tant 
senten que no hi ha coneixe-
ment del que es fa i que així 
es perden possibles visitants 
i recursos econòmics com ara 
patrocinadors de determi-
nats actes, d’aquí la impor-
tància i la necessitat d’una 
adequada cobertura del terri-
tori als mitjans públics. 

AQUEST MATEIX mes de 
juliol han tingut lloc altres 
esdeveniments importants, 
com ara la XXVI Mostra 
de Jazz de Tortosa amb la 
presència de figures interna-

cionals com Kyle Eastwood o 
el grup Incognito. Una mos-
tra consolidada que, si bé ha 
estat també objecte de men-
ció pels mitjans catalans, his-
tòricament no ha tingut la 
mateixa importància i cober-
tura que altres festivals simi-
lar arreu del territori català, 
com el festival de Terrassa, 
tot i comptar amb artistes de 
la mateixa categoria i projec-
ció internacional.

I SI PARLEM de la XXIV 
edició de la Festa del Re-
naixement de Tortosa, aques-
ta ja no va ser objecte de cap 
mena de seguiment mediàtic. 
Tot i ser un esdeveniment de 
promoció declarat d’interès 
turístic nacional, català  i 
placa d’honor de Turisme, 
escollida com la millor Festa 
d’Espanya i que es viu amb la 
màxima intensitat. 

ESPEREM que l’any que ve, 
que la Festa del Renaixement 
complirà 25 anys, aquest es-
deveniment serà objecte 
d’una correcta cobertura i 
de la difusió que es mereix. 
Això sí, si volem treure pit 
de la Festa del Renaixement, 
aquesta ha de tornar a seduir. 
Continuo tenint molt clar 
que la Festa és un projecte de 
ciutat i una important eina de 
promoció econòmica, però 
també crec fermament que 
la Festa ha d’aplicar noves 
mesures que facin d’ella una 
eina de promoció econòmi-
ca i de projecció de la ciutat 
a l’exterior, i que cal renovar 
el nostre compromís amb la 
ciutadania, que és qui ha de 
fer gran la Festa i donar a 
conèixer el seu esplendor a 
aquells que ens visiten.  

TORTOSA i les Terres de 
l’Ebre som un territori d’aco-
llida, d’entesa, som el sud de 
Catalunya i el nexe d’unió 
amb l’Aragó i València. Tenim 
la nostra història, les nostres 
tradicions i els nostres festi-
vals, i en conseqüència ens 
mereixem el mateix tracta-
ment i respecte que la resta 
de Catalunya. I si hem de fer 
una campanya com “Teruel 
existe”, la farem, perquè 
“Tortosa i les Terres de l’Ebre 
també existim.” 

“ÉS UN CLAM”

“Els ciutadans i 

ciutadanes de Tortosa  

i de les Terres de l’Ebre 

consideren que són 

els grans oblidats per 

part de TV3 i altres 

mitjans de la 

Corporació Catalana 

de Mitjans 

Audiovisuals, que 

sembla que només

se’n recorden d’ells

en temes d’obligada 

cobertura com els 

incendis a la 

Ribera d’Ebre”

ENRIC ROIG

PORTAVEU DEL PSC 

DE TORTOSA

 OPINIÓ 
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TORTOSA  ja ha obert al trànsit el nou 
vial construït a la confluència del pas-
seig de Ribera i l’avinguda de Lleida, on 
abans hi havia l’antic Club de Rem. Els 
treballs han permès urbanitzar l’entorn, 
una vegada enderrocat l’antic edifici, i 
ampliar el passeig arbrat i per a vianants 
a tocar del riu. L’actuació suposa una re-

ordenació del trànsit en aquest punt, 
amb un canvi de prioritat viària pel que 
fa als vehicles procedents del passeig 
de Joan Moreira, ja que han de fer un 
stop obligatori abans d’incorporar-se a 
l’avinguda de Lleida. L’antic carrer Mi-
quel Macip és un espai per a vianants i 
per a bicicletes.  Cinta Bonet.

Obert el nou vial del Club de Rem

TORTOSA

Menys zona blava és possible
 El ple aprova una moció de Movem per revisar les 

tarifes dels parquímetres i crear noves zones verdes
 També tiren endavant dos propostes del PSC 

sobre el Consell de Ciutat i la millora del polígon  

El nou mandat ha començat 
amb el compromís del govern 
en minoria de Junts per Tor-
tosa  de realitzar un estudi 
per reduir la zona blava, grà-
cies a l’acció conjunta de tres 
formacions de l’oposició d’es-
querres. L’1 de juliol passat, 
amb motiu d’un ple curt i de 
consens, que només va durar 
una hora, es van aprovar les 
tres mocions presentades per 
dos dels grups a l’oposició: 
Movem Tortosa i el PSC. En 
concret, la moció de Movem 
Tortosa, que finalment va in-
corporar esmenes d’ERC i el 
PSC, proposava estudiar una 
reducció de la zona blava i la 
creació de noves àrees verdes, 
amb aparcaments per a resi-
dents en alguns barris de la 
ciutat, tal i com demanen les 
entitats veïnals. De fet, la mo-
ció va ser aprovada amb l’úni-
ca abstenció de Ciutadans. 
Des de la CUP, Xavier Rodrí-
guez també va defensar que la 
ciutat necessita un nou pla de 
mobilitat. 
Per la seua banda, el portaveu 
de Movem Tortosa, Jordi Jor-
dan, va remarcar que el debat 
és què es fa amb l’ampliació de 
la zona blava al barri del Tem-
ple que va realitzar l’anterior 
govern de Ferran Bel, i va ce-
lebrar que el govern de Junts 
per Tortosa accepti ara estu-
diar-ne la reducció. De fet, 
Jordan volia que la reducció 
de la zona blava i la rebaixa de 
les tarifes als parquímetres fos 
el primer tema que es debatés 
al ple de l’Ajuntament en el 
nou mandat,  ara que els par-
tits d’esquerres són majoria. 
Jordan va recordar que l’an-

terior govern de Bel, quan en-
cara tenia majoria absoluta, 
va resoldre el contracte amb 
l’empresa Quatuor. Una em-
presa que havia de construir 
l’antic complex d’aigües, així 
com els aparcaments soterrats 
de la plaça de l’Estadi i de la 
plaça del Rastre, i que a canvi 
també va assumir la gestió de 
la zona blava, amb una am-
pliació de 150 places al barri 
del Temple i també cobrant a 
les tardes i els dissabtes al ba-
rri de Ferreries. Amb tot, ni el 
complex ni els aparcaments 
es van fer, l’empresa conces-
sionària va marxar, i l’Ajunta-
ment va assumir la gestió de la 
zona blava, però sense reduir 
aquella ampliació. 

Les propostes del PSC
Les dues propostes del PSC 
per a la constitució del Conse-
ll de Ciutat i la millora del po-
lígon Baix Ebre es van aprovar 
per unanimitat. Quant a la 
proposta sobre el Consell de 
ciutat, Enric Roig havia recor-
dat que es tracta d’un dels 
molts incompliments de l’an-
terior govern del PDeCAT i 
Esquerra. El portaveu del PSC  
va remarcar que el reglament 
de participació ciutadana no 
s’està implementant correcta-
ment. A banda, va afirmar que 
la gran prioritat del PSC és la 
industrialització, el creixe-
ment econòmic i l’ocupació. 
Per això, Roig va denunciar la 
situació del polígon de Cam-
predó. Davant d’això, el tinent 
d’alcalde de Serveis i Logísti-
ca, Domingo Tomàs, va expli-
car que s’impulsarà un pla de 
xoc per al correcte manteni-
ment del polígon. En este sen-
tit, Roig va demanar a Tomàs 
que el pla de xoc al polígon 
tingui continuïtat. 

Movem va presentar el seu govern paral·lel a l’equip de govern de Roigé. //  CEDIDA.

Jordan presenta el seu govern paral·lel 

Seguint la tradició anglosaxona, Movem 
Tortosa ha presentat simbòlicament un 
govern alternatiu i paral·lel al de Meritxell 
Roigé. Segons Jordi Jordan, aquest govern 
paral·lel proposarà mesures alternatives i 
fiscalitzarà el dia a dia del govern, amb qui 
vol cooperar amb els grans temes de ciu-
tat com ara l’habitatge, la transparència i 
la dinamització econòmica. Aquest govern 
alternatiu estarà format per vuit membres 
que seran els responsables de Movem en 
les comissions i societats municipals de 
l’Ajuntament. Jordan assumirà la presi-
dència i l’àrea de Promoció Econòmica, 
Turisme i Comerç; Sònia Rúperez, l’àrea 
d’Hisenda, Governació, SAC, Personal i 
Seguretat; Francesc Vallespí serà el res-
ponsable d’Acció Social, Diversitat Cultu-
ral, Igualtat i Drets Civils; Jaume Bel, el 
responsable d’Urbansime, Patrimoni i Fes-
tes; Marga Abelló, l’encarregada de l’àrea 

d’Espai Públic, Cultura i Medi Ambient; 
Pere Genaró, el responsable de Sanitat i 
membre de les societats sanitàries, espe-
cialment la de l’Hospital de la Santa Creu 
de Jesús; Cinta Galiana, la representant a 
TortosaSports, i finalment, Montse Garcia 
s’encarregarà de Transparència i Comuni-
cació, essent consellera de TortosaMedia. 
Jordan ha detallat dos de les qüestions que 
aquest govern paral·lel hagués pres en els 
seus primers quinze dies: l’adopció de me-
sures per fer front a l’onada de calor i la 
creació d’un protocol entre l’Ajuntament i 
el veïnat per fer front a les obres que es 
porten a terme a la ciutat. Jordan ha insis-
tit que la seua candidatura és realment 
l’única transversal de la ciutat, i que volen 
governar per a tothom. També ha insistit 
que al llarg del mandat continuarà este-
nent la mà a les forces progressistes per 
portar el canvi al municipi.  C.B.

G.M. / C.B.
TORTOSA
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Movem denuncia ‘sociovergència’
 Jordan acusa els socialistes de donar ‘carta 

blanca’ a Roigé i de preparar un pacte de govern
 Junts i el PSC sumen una majoria a les societats 

municipals que, en realitat, no tenen al ple

El portaveu de Movem Tor-
tosa, Jordi Jordan, ha afirmat 
que el PSC està preparant un 
pacte per governar amb Meri-
txell Roigé i Junts per Torto-
sa. El grup municipal de Mo-
vem va comparèixer el 26 de 
juliol en roda de premsa, just 
després del ple extraordinari 
que va servir per aprovar els 
representants del consisto-
ri al consell d’administració 
de l’Hospital de la Sant Creu 
i als òrgans col·legiats. Dos 
punts que van comptatramb 
el suport del PSC. De la ma-
teixa manera, els socialistes 
també van aprovar la modifi-
cació pressupostària de més 
de 38.500 euros presentada 
per Junts per Tortosa, per po-

der afrontar la despesa de di-
verses activitats culturals. En 
aquest sentit, Jordan va acu-
sar els socialistes de donar 
“carta blanca” a Roigé, i va 
denunciar el menyspreu del 
govern municipal als grups a 
l’oposició, tot acusant l’alcal-
dessa de “sobrerepresentar” 
Junts per Tortosa i el PSC en 
els diferents consells i òrgans 
municipals, per tenir una ma-
joria que no tenen al ple.
En concret, els representants 
de l’Ajuntament als òrgans 
col·legiats es van aprovar amb 
els vots del govern en minoria 
de Junts per Tortosa, i amb 
els vots a favor d’ERC-Tor-
tosa Sí i el PSC, mentre que 
Ciutadans i Movem van abs-
tenir-se. A més, també es van 
aprovar els representants al 
consell d’administració de 
l’hospital de Jesús. Però en 

aquest cas, amb l’abstenció 
d’ERC-Tortosa Sí i només el 
vot en contra de Movem, ja 
que el cupaire Xavier Rodrí-
guez no va assistir al ple. El 
portaveu de Movem va acu-
sar Roigé de no ajustar-se a la 
proporcionalitat i “distorsio-
nar” els resultats electorals.
Tot i que ERC-Tortosa Sí va 
optar per l’abstenció, Xavier 
Faura també va dir que amb 
aquesta proposta el govern 
de Junts per Tortosa havia 
mostrat una actitud de “men-
yspreu” a l’oposició. Però l’al-
caldessa, Meritxell Roigé, va 
defensar la proposta. 
En declaracions als mitjans 
de comunicació, el portaveu 
de PSC, Enric Roig, va expli-
car que havien votat afirmati-
vament als dos punts perquè 
el seu grup ara té més repre-
sentació a tots els òrgans. 

C.B.
TORTOSA

El ple extraordinari de l’Ajuntament de Tortosa. // ARXIU C21.

TORTOSA

El nou govern de Junts per l’Al-
dea ja ha iniciat el canvi d’imat-
ge del poble que va prometre 
abans de les eleccions munici-
pals, amb motiu de la campan-
ya electoral. Així, el 22 de juliol 
passat van finalitzar les obres 
d’arranjament de l’avinguda 
Francesc Robert Graupera. El 
nou alcalde de l’Aldea, Xavier 
Royo, va explicar que l’ante-
rior equip de govern d’ERC 

havia previst arranjar l’avin-
guda Robert Graupera amb 
doble reg asfàltic amb un cost 
de 33.000 euros. Una solució 
que el nou govern municipal 
va considerar errònia, pel fet 
de tractar-se d’un carrer molt 
transitat. Segons Royo, el nou 
govern de Junts per l’Aldea ha 
apostat per una pavimentació 
en aglomerat molt més dura-
dor, i amb només 7.000 euros 
més d’inversió respecte el pro-
jecte inicial. 
La propera tardor també es 
preveu actuar al carrer Major. 

Royo ha explicat que amb 
aquestes obres inicien el canvi 
d’imatge del poble que el go-
vern de Junts per l’Aldea es va 
comprometre a realitzar du-
rant aquest mandat.  A més, tot 
aprofitant les màquines que 
han treballat en l’arranjament 
de l’avinguda, també s’ha pavi-
mentat una part de la zona de 
ball per a la festa major. 

L’Aldea inicia el canvi de la imatge del poble
Cinta Bonet
L’ALDEA

L’alcalde de l’Aldea, Xavier Royo. // ALBERT PASCUAL.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Deltebre vol reduir el deute al 27%

El ple de l’Ajuntament de 
Deltebre va aprovar el 4 de 
juliol passat, per unanimi-
tat de tots els grups munici-
pals, destinar el superàvit de 
la liquidació del pressupost 
del darrer any a la reducció 
de l’endeutament del mateix 
consistori i de forma addi-
cional al que estava previst al 
pressupost. D’aquesta mane-
ra, es preveu que l’endeuta-

ment es puga situar al mínim 
històric de l’Ajuntament de 
Deltebre, un 27%. En aquest 
sentit, la regidora d’Hisenda, 
Elisabeth Tomàs, ha destacat 
el fet d’haver tancat la liqui-
dació del pressupost amb un 
superàvit. 
Posteriorment, en un ple ex-
traordinari, es va aprovar la 
proposta de dedicació i retri-
bució econòmica dels càrrecs 
electes. L’alcalde de Delte-
bre, Lluís Soler, cobrarà per 
assistències amb una retribu-
ció anual màxima de 

19.600 euros. El regidor 
d’Atenció a la Ciutadania, 
Transparència i Participació 
Ciutadana, Andreu Curto, ha 
destacat que el govern de So-
ler vol dedicar-se plenament 
a treballar per Deltebre. Des 
dels grups de l’oposició, el 
portaveu de Més Deltebre, 
Joan Alginet, i el portaveu de 
Socialistes per Deltebre, 
Aleix Ferré, han posat en 
dubte la necessitat de crear 
tantes dedicacions, tot com-
parant-les amb la resta 
d’ajuntaments del territori. 

ERC-Més Deltebre ha de-
nunciat que l’equip de go-
vern d’Enlairem Deltebre 
serà el “més car i amb més 
dedicacions exclusives de la 
història” del municipi. Se-
gons el portaveu d’ERC-Més 
Deltebre, Joan Alginet, el go-
vern de Lluís Soler costarà al 
municipi 50.000 euros més 
que l’any 2018, i fins a 61.300 
euros més que l’any 2014. 
Per Alginet, la proposta de 
retribucions que el govern 
de Soler va aprovar al ple de 
l’Ajuntament és un “despro-
pòsit”. Un dels aspectes que 
ha denunciat Alginet és que 
l’Ajuntament tindrà fins a 
vuit regidors a sou, amb una 
dedicació del 95% . 
Segons Alginet, a ERC-Més 
Deltebre no estan en contra 
de les dedicacions dels ti-
nents d’alcaldes, però consi-

dera que la resta de regidors 
haurien d’anar per assistèn-
cies, com passa en la majo-
ria d’ajuntaments veïns. De 
la mateixa manera, Alginet 
també ha demanat que no 
s’utilitzen les xarxes socials 
de l’Ajuntament amb finali-
tats partidistes.
A banda, Alginet va resentar 
l’estructura del grup d’ERC-
Més Deltebre, format també 
per Laura Fabra, Rafa Flores, 
Vanessa Callau i Carlos Bel. 
Els portaveus seran Alginet 
com a titular i Rafa Flores 
com a suplent. La coordina-
ció del grup municipal serà 
Nicoleta Autu, de 34 anys i 
amb formació jurídica. A 
més, un cop conegudes les 
quatre àrees de l’Ajunta-
ment, cada regidor republicà 
s’encarregarà de fiscalitzar i 
controlar-ne una.  C.B.

‘És el govern més 
car de la història’

La roda de premsa de Més Deltebre-ERC. // FOTO: CEDIDA.

Una imatge del ple de Deltebre. // FOTO: ARXIU C21.

Xavi Llambrich
DELTEBRE

 MUNICIPIS

 L’Ajuntament destina el superàvit de la liquidació 
del pressupost del 2017 a retallar l’endeutament

 L’alcalde només cobrarà per assistències i tindrà 
una retribució màxima anual de 19.600 euros
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El cartipàs d’Amposta, més barat 
 El nou govern d’Adam Tomàs, amb 16 regidors, 

costarà 100.000 euros menys a l’Ajuntament
 Miquel Subirats és el primer tinent d’alcalde 

d’un equip de govern dividit en cinc grans àrees

L’alcalde d’Amposta, Adam 
Tomàs, va presentar l’1 de ju-
liol passat el nou cartipàs de 
l’Ajuntament, amb un total de 
16 regidories. Ara bé, el carti-
pàs es divideix en cinc grans 
àrees: Territori i Sostenibili-
tat, que presidirà el primer 
tinent d’alcalde Miquel Subi-
rats; Serveis Socials i Serveis 
a les Persones, amb la regido-
ra Susanna Sancho; Desenvo-
lupament Econòmic, Indús-
tria i Ocupació, que presidirà 
el mateix alcalde; Serveis Ge-
nerals i Govern Obert, amb el 
segon tinent d’alcalde Tomàs 
Bertomeu; Projecció de la 
Ciutat, amb Ramon Bel, men-
tre que Agustí Tirado s’enca-
rregarà de la nova comissió 

especial de Poble Nou i nu-
clis aïllats. En aquesta comis-
sió es donaran compte de tots 
els temes relacionats amb el 
Poble Nou i els altres nuclis, 
com Balada o Eucaliptus, que 
té Amposta. L’alcalde també 
va recordar que serà el ma-
teix Agustí Tirado qui exer-
cirà les funcions de represen-
tant de l’alcalde al Poble Nou.
D’aquestes comissions pen-
gen diferents regidories, al-
gunes de noves com la d’Aten-
ció al Ciutadà, amb Núria Pla. 
Pel que a les remuneracions, 
quatre regidors tindran una 
dedicació exclusiva de 32.000 
euros bruts anuals, mentre 
que hi haurà una cinquena 
dedicació del 80% de 25.000 
euros bruts. Tots els salaris, 
també els dels càrrecs de 
confiança, és a dir, la cap de 
premsa i protocol i també el 

coordinador de Serveis al Te-
rritori, s’actualitzen d’acord 
amb l’índex de preus al con-
sum (IPC). En aquest sentit, 
Tomàs va voler destacar que 
la resta de regidors cobraran 
per assistències, de les quals 
se’n limiten el nombre que 
poden ser retribuïdes. Se-
gons Tomàs, tot plegat per-
metrà generar un estalvi a les 
arques municipals de 100.00 
euros. De fet, des del consis-
tori s’ha destacat que el nou 
cartipàs municipal permetrà 
generar un estalvi de més de 
370.000 euros en quatre anys, 
respecte el cartipàs del man-
dat 2015-2019.  

Cinta Bonet 
AMPOSTA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Adam Tomàs, amb Miquel Subirats. //  C21.

El nou règim de dedicacions i 
indemnitzacions dels càrrecs 
electes de l’Ajuntament 
d’Amposta va aprovar-se l’11 
de juliol amb el vots en con-
tra del PSC i Junts per Am-
posta, i l’abstenció de Som 
Amposta. El debat va ser 
força tens amb els portaveus 
del PSC, Francesc Miró, i de 
SOM Amposta, German Cís-
car, que van denunciar que el 

govern rebaixava un 20% les 
retribucions que rebran els 
regidors de l’oposició. Tam-
bé el portaveu de Junts per 
Amposta, Manel Masià, es va 
mostrar contrari a la mesu-
ra, d’acord amb el Reglament 
Orgànic Municipal (ROM).  
Però l’alcalde, Adam Tomàs, 
va insistir en què la rebaixa 
ve determinada per la limita-
ció del nombre d’assistències 
que seran retribuïdes, i va as-
segurar que els més perjudi-
cats seran els propis regidors 
del govern municipal. 

Uns dies després, Miró va dir 
que Tomàs actua de manera 
“autoritària”, i va acusar-lo 
d’utilitzar la nova majoria ab-
soluta de 16 regidors per fer-
se “l’amo de l’Ajuntament”. 
També va dir que vol modifi-
car el ROM sense consens i 
de voler obstaculitzar la tas-
ca de l’oposició reduint-los la 
remuneració fins a un 28%. A 
banda, Masià també va dir 
que l’alcalde aplica el rodet 
amb l’oposició, i va advertir 
que Esquerra està creant un 
ajuntament “low cost”.    El portaveu del PSC d’Amposta, Francesc Miró. // ARXIU C21.

L’oposició d’Amposta acusa el govern 
de rebaixar-los un 20% les retribucions
C.B. 
AMPOSTA

 MUNICIPIS 
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Obres a la vista a Ulldecona
 L’Ajuntament adjudica la segona fase de la 

rehabilitació de l’antic molí, per 410.500 euros
 També ha atorgat l’arranjament de l’accés per 

la carretera de Tortosa, per gairebé 91.800 euros

El govern d’Ulldecona ja ha 
adjudicat, a través d’un de-
cret d’alcaldia, el contracte 
de la segona fase d’obres per a 
l’execució de la rehabilitació 
integral de l’edifici de l’antic 
molí com a oficina de turisme. 
L’actuació inclou l’adaptació 
del segon pis per poder-hi 
desenvolupar diverses activi-
tats, així com la millora dels 
accessos, amb la instal·lació 
d’un ascensor, per superar 
les barreres arquitectòni-
ques existents actualment i 
complir la normativa d’ac-
cessibilitat. L’edifici es troba 
catalogat pel Servei de Patri-
moni Cultural de les Terres 
de l’Ebre, com una mostra 
d’arquitectura del modernis-

me agrari català, de l’il·lustre 
arquitecte modernista Cèsar 
Martinell i Brunet. 
El passat 6 de juny ja es va 
aprovar l’expedient i el plec 
de clàusules administrati-
ves particulars que regien el 
contracte, i posteriorment 
l’anunci de licitació. Durant 
el procés reglamentari es van 
presentar cinc empreses i, fe-
tes les valoracions pertinents 
de les ofertes presentades, la 
mesa de contractació va acor-
dar elevar proposta d’adjudi-
cació a l’empresa Jaen Vallés 
S.L amb un preu de 410.578,41 
euros (IVA inclòs), una re-
ducció del termini d’execució 
dels treballs en quatre mesos, 
i una ampliació del termini de 
garantia en quatre anys.
D’altra banda, l’Ajuntament 
d’Ulldecona ha adjudicat ja les 
obres de millora de la urbanit-

zació del carrer Major, accés 
des de Tortosa, i dels carrers 
Amposta i Pare Palau. El pro-
cediment complet consta de 3 
lots amb un pressupost total 
de 91.791,30 euros. El primer 
representa la contractació de 
la pavimentació i s’hi van pre-
sentar dos empreses, resultant 
adjudicatària Auxiliar de Fir-
mes y Carreteras S.A., per va-
lor de 47.880,91 euros. El se-
gon lot és la contractació de 
millora de l’enllumenat pú-
blic. En aquest cas s’han pre-
sentat quatre propostes i l’ad-
judicatària ha estat l’empresa 
SECE, per 12.368,69 euros. Fi-
nalment, al lot 3, reparació de 
la xarxa de clavegueram del 
carrer Amposta i Pare Palau, 
hi optaven quatre empreses 
més i s’ha adjudicat a Vials i 
Asfaltats Independents, per 
valor de 30.541,50 euros. 

G.M.
ULLDECONA

La façana de l’antic molí d’Ulldecona. // ULLDECONA.CAT.

URBANISME
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L’Ajuntament de la Ràpita ja ha 
començat a sancionar les per-
sones que fan un mal ús dels 
conetenidors, després de la 
campanya informativa duta a 
terme i en aplicació de l’orde-
nança de Civisme. Agents de 
la Policia Local fan rondes de 
vigilància per localitzar els in-
fractors i expedir les correspo-
nents sancions. La regidoria de 
Governació vol acabar amb les 

molèsties que provoca la mala 
pràctica a l’hora de dipositar la 
brossa, especialment a l’estiu, 
quan poden aparèixer més fà-
cilment problemes de salubri-
tat a causa de les altes tempera-
tures, que se sumen a la imatge 
de brutícia que ofereixen les 
illes de contenidors. L’aug-
ment de la població a l’estiu, a 
més, multiplica el problema, de 
manera que l’Ajuntament vol 
incrementar els esforços per 
acabar amb aquesta situació.
En els primers tres dies de 
l’aplicació de sancions, la Poli-

cia local ja havia aixecat 12 ac-
tes d’infracció. “Demanem res-
pecte a l’ordenança perquè a 
més de la imatge que estem 
oferint tots com a poble, que no 
ens agrada a ningú, això també 
comporta haver de reforçar els 
efectius de la Policia Local just 
en una època de l’any en què 
s’incrementa la població”, ha 
apuntat la regidora de Gover-
nació, Conxi Vizcarro. La regi-
dora també ha fet una crida al 
civisme, especialment en qües-
tions que afecten la convivèn-
cia i la imatge del poble. 

La Ràpita sanciona el mal ús dels contenidors
G.M.
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Un contenidor a vessar de brossa. // LARAPITA.CAT. 
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El grup ecologista Gepec ha 
presentat al·legacions en con-
tra de l’ampliació de l’aboca-
dor de Tivissa, i ha anunciat 
la seva oposició frontal al pro-
jecte. L’entitat critica l’infor-
me ambiental presentat per 
l’empresa promotora, Gestió i 
Recuperació de Terrenys SA, 
i exigeix al Departament de 
Territori i Sostenibilitat que 
els reclami un document “amb 
millor qualitat técnica”. El Ge-

pec lamenta que l’abocador 
sigui un projecte amb un “ob-
jectiu pecuniari”, que lluny 
de “resoldre les insuficiències 
dels residus comarcals” s’hagi 
convertit “en un macroabo-
cador industrial en contínua 
ampliació que recull residus 
de tot Catalunya” triplicant els 
residus acollits: de 130.000 to-
nes el 2010 a 322.000 el 2015.
D’altra banda, el sindicat 
Unió de Pagesos (UP) dema-
na que se sotmeti a un procés 
d’avaluació ambiental el Pla 
Especial Urbanístic Autònom 
per a l’ampliació de la planta 

de valorització i dipòsit con-
trolat de residus de Tivissa, i 
que no se n’autoritze l’am-
pliació. Segons UP, el projecte 
d’ampliació pot afectar més 
de 690.000 metres quadrats 
de finques agrícoles i altres 
terrenys agrícoles adjacents. 
A més, tampoc té en compte 
el criteri de proximitat en la 
gestió de residus, ja que es 
preveu la necessitat de l’am-
pliació per rebre residus ge-
nerats fora de les Terres de 
l’Ebre, com ara els procedents 
del buidat de l’abocador in-
dustrial de Vacamorta. 

L’Ajuntament de Riba-roja 
d’Ebre va informar el 17 de 
juliol que el dipòsit de residus 
industrials no perillosos ja està 
en disposició de començar a 
operar. Segons el consistori, 
l’empresa Lestaca ha presen-
tat la declaració responsable 
a l’Agència de Residus de Ca-
talunya (ARC) i dóna comptes 
d’haver complert amb tots els 
requeriments de l’autorització 
ambiental, que expirava el ma-
teix 17 de juliol. Les obres, per 
tant, s’han fet en tres mesos, 
tot i ser un projecte amb més 
d’onze anys de tramitació. A 
més, cal tenir en compte que 
tant el Departament de Terri-

tori com el Consell Comarcal 
del Ribera d’Ebre havien bus-
car escletxes per aturar-lo, a 
través de la revisió del permís 
ambiental. 
Siga com siga, Lestaca ha 
construït el primer de quatre 
vasos previstos, amb capacitat 
per 1,29 milions de metres cú-

bics de residus. A la planta de 
triatge i premsatge es mouran 
15 tones per hora, 250.000 to-
nes de residus cada any. Així, 
l’alcalde de Riba-roja d’Ebre, 
Antonio Suárez, ha mostrat 
la satisfacció del consistori 
“pel ritme amb què ha avançat 
l’obra”, i pel fet que el dipòsit 

ja estiga preparat per entrar 
en la fase d’operació i d’explo-
tació. L’Ajuntament té plena 
confiança en “el bon funciona-
ment” del dipòsit, i assenyalen 
que són “els primers interes-
sats en què es facin bé les co-
ses perquè tothom pugui estar 
tranquil”. 

Obres encara en marxa
En canvi, els alcaldes contra-
ris al projecte van denunciar 
que els treballs encara estaven 
en marxa, i el 19 de juliol van 
demanar a la Generalitat que 
actue de forma immediata per 
aturar-les definitivament. Els 
alcaldes van poder constatar 
“in situ” que el projecte enca-
ra no s’havia completat. L’al-
calde de la Torre de l’Espanyol 
i portaveu del front institucio-

nal contra l’abocador, Joan 
Juncà, va recordar a la Gene-
ralitat que s’havia compromès 
a aturar el projecte. Però, en 
declaracions a l’Agència Cata-
lana de Notícies (ACN), 
Suárez va puntualitzar que hi 
ha infraestructures de l’obra 
de l’abocador que queden a 
empara de l’autorització am-
biental, però que d’altres de-
penen de la llicència d’obres 
municipal, i per tant l’empresa 
pot seguir treballant. Per la 
seua banda, els inspectors de 
la Generalitat que han de valo-
rar l’estat de les instal·lacions 
en el marc de la revisió 
d’aquesta autorització am-
biental van visitar el mateix 19 
de juliol les obres del dipòsit, 
segons va confirmar l’Ajunta-
ment de Riba-roja d’Ebre. 

G.M. / C.B. / ACN
RIBA-ROJA D’EBRE

Cinta Bonet
TIVISSSA

GESTIÓ DE RESIDUS

Dipòsit a punt a Riba-roja d’Ebre
 L’Ajuntament afirma que l’empresa Lestaca ja 

ha completat el primer vas de la infraestructura
 Els alcaldes contraris denuncien que les obres 

no han acabat i en demanen l’aturada al Govern

L’accés a l’actual abocador de Tivissa. // ARXIU C21.

Els alcaldes contraris al projecte del dipòsit. // ACN.

El GEPEC i UP rebutgen l’ampliació de Tivissa
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Benifallet i l’Aldea, més accessibles

L’Ajuntament de Benifallet 
ha iniciat els treballs per 
adaptar els accessos a les Co-
ves Meravelles a les persones 
amb diversitat funcional. Ho 
fa a través d’un conveni amb 
l’Obra Social “la Caixa”, que 
ha aportat 12.000 euros per 
a executar l’obra. Així ho ha 
explicat l’alcaldessa de Beni-
fallet, Mercè Pedret. 
L’Obra Social “la Caixa” des-

tina 2.400 euros més al dis-
seny i impressió de díptics 
en Braille, l’adquisició d’au-
dioguies adaptades i la pro-
gramació de quatre visites 
anuals en llenguatge de sig-
nes per a persones sordes o 
amb dificultats auditives. 
L’acord entre ambdues ins-
titucions també permetrà 
la signatura de convenis de 
col·laboració amb entitats, 
escoles i centres especialit-
zats en atendre a persones 
amb diversitat funcional per 
poder accedir d’una manera 

gratuïta al servei de visites 
guiades.
Per la seua banda, també 
l’Ajuntament de l’Aldea ha 
adaptat enguany l’Esplai 4 
Torres, perquè puguin tenir 
accés alumnes amb mobilitat 
reduïda. És el cas de l’Ian, un 
xiquet de 10 anys amb paràli-
si cerebral, que aquest estiu 
podrà gaudir de l’esplai grà-
cies a la instal·lació de ram-
pes d’accés i sortida al pati. 
Així va explicar-ho la regido-
ra d’Acció Educativa de l’Al-
dea, Irene Negre. 

L’exalcalde d’Alfara de Car-
les, Josep Mas, creu que la 
sentència del Tribunal Cons-
titucional (TC) de 2016, 
anul·lant la prohibició de les 
curses de braus a Catalunya, 
empara també la celebració 
de temptejos turístics sense 
mort de l’animal per part de 
les ramaderies de la pobla-
ció. Així es va pronunciar 
Mas davant al jutjat número 
5 de Tortosa, on el 17 de ju-
liol passat va acudir com a 
investigat per un presumpte 
delicte de prevaricació, per 
haver avalat amb un informe 
municipal la celebració 
d’aquests espectacles en una 
ramaderia del municipi, 
malgrat la sentència d’un ju-
tjat de Barcelona de 2015 
que els prohibia. El mateix 
dia també estava citada la ra-

madera també investigada, 
Àngela Mur, però finalment 
es va posposar la seua decla-
ració. L’origen del procés ju-
dicial és una querella pre-
sentada per l’empresa Toros 
Costa Dorada SL, del torero 
Rubén Marín, que vol acon-
seguir que la ramaderia d’Al-
fara deixe d’organitzar es-
pectacles taurins sense mort 
de l’animal per a turistes, tot 
emparant-se en una llicència 
municipal. L’Associació de 
Criadors de Brau a les Terres 
de l’Ebre han donat suport a 
l’exalcalde i a la ramadera. 
També el delegat del Govern 
a les Terres de l’Ebre, Xavier 
Pallarès, ha mostrat el seu 
“suport absolut” a l’exalcal-
de, i ha demanat una resolu-
ció ràpida al respecte per 
“esvair dubtes”.  G.M.

L’exalcalde d’Alfara 
defensa al jutjat els 
temptejos turístics

Josep Mas, en una imatge d’arxiu. // CANAL 21 EBRE.

L’accés a les Coves Meravelles de Benifallet. // C21.

Cinta Bonet
BENIFALLET / L’ALDEA

 MUNICIPIS

 L’Ajuntament benifalletenc ha iniciat els treballs 
per adaptar els accessos a les Coves Meravelles

 L’Aldea adapta les instal·lacions de l’Esplai 4 
Torres per facilitar l’accesibilitat del petit Ian
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INCENDIS FORESTALS

El foc de la Ribera d’Ebre deixa 
5.046 hectàrees calcinades

 La plataforma Rebrotem comença a canalitzar els 
ajuts que estan rebent per als afectats per l’incendi

 Les cooperatives calculen que les flames han 
arrasat un miler d’hectàrees d’oliveres i ametllers

Onze dies després que el foc 
s’iniciés entre la Torre de l’Es-
panyol i Vinebre, els Bombers 
de la Generalitat van poder 
donar per extingit l’incendi 
forestal de la Ribera d’Ebre. 
Des de la tarda del dimecres, 
26 de juny, fins a la nit del diu-
menge, 7 de juliol, el foc va 
cremar unes 5.046 hectàrees 
d’arbrats, matollar i conreus, 
segons els càculs dels Agents 
Rurals. Fins a 120 dotacions 
dels Bombers de la Generali-
tat van arribar a treballar-hi 
en les tasques d’extinció en els 
moments més crítics, a més 
d’efectius de la Unitat Militar 
d’Emergències (UME). Quan 
els primers dies el foc estava 
totalment descontrolat, les 
previsions més pessimistes 
eren que el foc tenia potencial 
per cremar 20.000 hectàrees. 
Per això, el conseller d’Inte-
rior, Miquel Buch, va dir al 
Parlament que el titular hau-
ria de ser que s’han aconse-
guit salvar del foc 15.000 hec-
tàrees, tot posant de relleu la 
important tasca dels cossos de 
seguretat i emergències. Buch 
també ha reconegut pública-
ment la col·laboració dels al-
caldes de la zona afectada, així 
com la feina de prevenció i 
difusió que han fet els mitjans 
de comunicació.
Per tant, l’incendi forestal de 
la Ribera d’Ebre ja és història, 
però encara continua l’onada 
de solidaritat que es va desfer-
mar durant l’extinció del foc. 
Així, la plataforma Rebrotem 

ja ha començat a definir les 
accions amb què volen cana-
litzar tots els ajuts que estan 
rebent i que s’està oferint als 
afectats de l’incendi. La priori-
tat és fer arribar ajuda econò-
mica als damnificats, i també 
ha iniciat una campanya de 
micromecenatge. El portaveu 
de Rebrotem, Roger Heredia, 
va remarcar que cal ajudar ur-
gentment a tots aquells que ho 
han perdut tot.  De fet, la pla-
taforma aglutina l’entitat GPS 
(Grup de Pagesos Sonats) per 
gestionar els terrenys cremats, 
a més d’especialistes en xarxes 
socials, tècnics informàtics i 
tot tipus de voluntariat.
El suport a la pagesia i la ra-
maderia seran les eines claus 
per fer rebrotar la Ribera 
d’Ebre. La consellera d’Agri-
cultura, Teresa Jordà, ja va 
avançar que cal recuperar la 
ramaderia extensiva i establir 
reg de suport en zones afecta-
des per la sequera, amb mesu-
res consensuades amb la gent 
del territori. De fet, durant 
l’incendi ja es va poder com-
provar que les zones amb cul-
tius van fer de barrera contra 
el foc, amb parts dins del perí-
metre del foc que no es van 
veure afectades per les flames. 
Amb tot, la Federació de Coo-
peratives Agràries de Catalun-
ya estima que l’incendi va 
arrasar un miler d’hectàrees 
de cultius, un 80% d’oliveres i 
un 20% d’ametllers. L’entitat 
calcula que les set cooperati-
ves patiran una reducció de la 
producció d’entre un 10 i un 
45%, amb pèrdues superiors 
als 4 milions d’euros en la co-
llita dels propers tres anys. 

Una imatge de la compareixença dels impulsors de la platataforma Rebrotem. //  ACN.

‘Crowdfunding’ per ajudar els afectats
La plataforma Rebrotem ha engegat una 
campanya de ‘crowdfunding’ per recaptar 
entre 50.000 i 250.000 euros per ajudar els 
afectats per l’incendi de la Ribera d’Ebre, 
les Garrigues i el Segrià. Per exemple, pa-
gesos que no poden regar les oliveres per-
què el foc va cremar el sistema de regadiu. 
El col·lectiu ha fet una crida a la solidaritat 
de tot el país. Així, des de Flix, el portaveu 
de Rebrotem, Roger Heredia, va detallar 
que es podran fer aportacions de diversos 
imports i que així es podrà apadrinar hec-

tàrea per hectàrea la superfície calcinada. 
També tenen previst organitzar activitats 
solidàries, com partits de futbol o con-
certs, durant els propers tres mesos.
Les persones que vulguin ajudar podran 
fer donacions de 10, 50, i 80 euros. Els par-
ticipants rebran un premi segons l’import, 
com samarretes o ampolles d’oli per posar 
en valor el producte de les comarques 
afectades. A més, també podran posar de 
forma simbòlica el seu nom a les parcel·les, 
i així apadrinar-les. 

S.A. / G.M. / A.P. / C.B.
LA TORRE DE L’ESPANYOL

S
SOCIETAT

10 ANYS del tràgic incendi forestal 
d’Horta de Sant Joan, en què cinc 
membres del cos de Bombers van 
perdre la vida. El 21 de juliol va fer-
se un emotiu acte institucional al 
Mirador dels Ports d’Horta, amb la 
presència dels familiars, el cos de 
Bombers i les autoritats, encapçala-

des pel president de la Generalitat, 
Quim Torra, que va destacar les 
lliçons apreses en aquella tragèdia. 
L’únic bomber dels GRAF supervi-
vent de l’incendi, Josep Pallàs, asse-
gura que el cos s’ha sabut aixecar 
de la tragèdia, i va demanar mirar 
cap endavant.  QUIM DOMINGO.

L’incendi d’Horta, a la memòria
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El cas J&J esquitxa Tortosa
 Investiguen una multinacional farmacèutica 

per comercialitzar pròtesis de maluc defectuoses
 Les pròtesis s’implantaven a l’hospital Verge de 

la Cinta i es van extreure a la clínica Terres de l’Ebre

L’Audiència Nacional està 
investigant la multinacional 
farmacèutica nord-america-
na Johnson & Johnson (J&J), 
una de les més grans del món, 
per haver comercialitzat prò-
tesis de maluc defectuoses 
que van arribar a implan-
tar-se en pacients en desenes 
de països, entre ells Espanya, 
molt probablement sabent-ho 
anys abans. Les pròtesis, se-
gons s’ha demostrat en altres 
causes judicials, alliberen 
substàncies metàl·liques no-
cives per a la salut. Segons ha 
publicat l’Agència Catalana 
de Notícies (ACN), el jutjat 
central d’instrucció número 
6 de Madrid acaba d’aixecar 
el secret de sumari d’un cas 

que va iniciar-se l’agost del 
2017 després d’una querella 
multitudinària que pretenia 
passar de la via civil a la pe-
nal, ja que es van aconseguir 
documents interns de l’em-
presa on es dubtava de la fia-
bilitat de les peces. A Cata-
lunya hi pot haver centenars 
d’implantats i una altra co-
munitat molt afectada són les 
Illes Canàries, amb desenes o 
fins i tot centenars de casos. 
A Catalunya, aquesta pròtesi 
s’ha implantat en hospitals 
com el Clínic de Barcelona, 
el Parc Taulí de Sabadell o el 
Verge de la Cinta de Tortosa, 
entre altres. Les pròtesis im-
plantades al Clínic o al Verge 
de la Cinta, per exemple, van 
ser retirades dels pacients en 
hospitals privats com Barna-
clínic o la Clínica Terres de 
l’Ebre, pagant J&J, per tal de 

no allargar les llistes d’espera 
dels hospitals públics. 
Les pròtesis, conegudes com 
ASR i comercialitzades a tra-
vés de la filial DePuy, es van 
distribuir en 70 centres re-
partits per gairebé totes les 
comunitats autònomes i es 
van implantar com a mínim 
a 3.000 persones fins al 2010, 
quan l’empresa les va retirar 
del mercat espanyol. Un any 
abans, el 2009, l’Agència del 
Medicament dels Estats Units 
(FDA, per les sigles en an-
glès) ja havia ordenat deixar 
de comercialitzar aquest pro-
ducte al seu país. L’empresa 
ha venut al voltant de 93.000 
pròtesis ASR a tot el món.
Les actuacions de l’Audiència 
Nacional neixen d’una quere-
lla que un grup de 63 afectats 
(inicialment 43) va presentar 
fa gairebé dos anys. 

ACN / G.M.
TORTOSA

Primer pla d’una pròtesi de maluc. // ACN.

PRÒTESIS DE MALUC DEFECTUOSES

 SOCIETAT

L’oferta de formació sanitària 
especialitzada a les Terres de 
l’Ebre és la que més creix de 
Catalunya, amb un increment 
del 22%. En concret, l’oferta en 
aquest territori és de 22 places 
convocades, corresponents a 11 
especialitats. El director gene-
ral de Professionals de la Sa-
lut del Departament de Salut, 
Marc Ramentol, va destacar 
durant una visita a Tortosa ha 

que la regió sanitària de Bar-
celona encapçala el rànquing 
amb un major nombre de pla-
ces ofertades, però que la regió 
sanitària de Terres de l’Ebre és 
de les que més creix. 
De la mateixa manera, Ramen-
tol també va remarcar que la 
formació té un doble valor. 
D’una banda, és un estímul a la 
millora de la qualitat assisten-
cial i, d’altra banda, afirma que 
tenint formació és més fàcil 
que els professionals es vincu-
lin, posteriorment, al lloc on 
s’han format. Un factor molt 

important, tenint en compte 
els problemes que estan tenint 
territoris del país com les Te-
rres de  l’Ebre a l’hora de fixar i 
atraure els professionals sani-
taris. De fet, la directora terri-
torial de Salut, Mar Lleixà, va 
dir que aquesta oferta formati-
va és una de les solucions a la 
manca de professionals espe-
cialistes al territori. 

Creix l’oferta de formació sanitària a l’Ebre
Cinta Bonet
TORTOSA

Mar Lleixà i Marc Ramentol, a Tortosa. // ALBERT PASCUAL.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Els fotoprotectors

La pèrdua auditiva
QUÈ ÉS una pèrdua auditi-
va? Una pèrdua auditiva és un 
dèficit de la capacitat de sen-
tir i, per tant, d’escoltar. 

QUÈ PASSA quan hi ha una 
pèrdua auditiva? 

ARA imaginem-nos, per un 
moment, que estem en un 
restaurant on hi ha molta 
gent. De fons s’escolta el so-
roll dels plats i dels coberts, 
les veus i el riure de la gent 
d’altres taules, els nens, les 
cadires, els cambrers que van 
i vénen... Quan una persona té 
una pèrdua auditiva, s’esforça 
per entendre la conversa que 
hi ha a la seva taula, i aquest 
esforç li està produint un es-
gotament. Al final, acaba fent 
de veure que sent, assentint 

amb el cap, continuant mos-
trant interès i acompanyant  
amb un somriure els acudits 
o comentaris que s’estan pro-
duint, tot i que no entén RES 
de la conversa. Finalment, 
això li produeix fatiga, se sent 
exclòs per la incapacitat d’en-
tendre les converses i  quan 
surt del restaurant es troba, 
possiblement, amb mal de 
cap, mal humor, i poques ga-
nes de repetir l’experiència. 
Aquest es un cas, entre d’al-
tres, en que és pot trobar una 
persona amb pèrdua de l’au-

dició. Alguns dels símptomes 
que nota una persona quan hi 
ha una pèrdua auditiva són:  

-TÉ LA SENSACIÓ de què 
les persones que l’envolten 
parlen molt baixet.

-LI RESULTA complicat 
mantenir una conversa en 
llocs on hi ha molta gent, o 
soroll de fons.

-PUJA molt el volum de la te-
levisió o de la ràdio.

-fA REPETIR tot el que li 
diuen els demés, o part de la 
conversa.

-MIRA LA GENT a la cara 
per entendre el que li diuen. 

-DEIXA DE SENTIR el re-
llotge de la paret, el cantar 
dels ocells o fins i tot el tim-
bre de la porta. 

-NO SENT quan el criden 
pel darrera, sobretot si es tro-
ba caminant pel carrer. 

EN CAS de comprovar que 
almenys tres situacions  de les 
anteriors, es repeteixen en el 
seu dia a dia, li recomanem 
realitzar una revisió audiolò-
gica per tal de poder fer una 
bona prevenció. 

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

SI ALGUNA cosa hem après 
prenent el sol a l’estiu és 
que és molt fàcil i perillós 
cremar-se la pell mentre in-
tentem aconseguir un bonic 
i ràpid bronzejat. Per evi-
tar-ho, és recomanable po-
sar-nos repetides vegades 
crema de protecció solar. 
Però què són els fotoprotec-
tors solars? Són millors uns 
filtres que altres? Com afec-
ta la radiació solar a la pell? 
Què són els fotoprotectors 
solars? Els fotoprotectors a 
tots aquells productes (cre-
mes, locions, llets, etc.) que 
s’apliquen sobre la pell per 
tal de protegir-la dels efectes 
perjudicials de les radiacions 
solars ultraviolada A (UVA) 
i/o ultraviolada B (UVB). 
Això és possible perquè en la 
seva composició porten unes 
substàncies denominades fil-
tres, capaços de frenar l’acció 
d’un i/o altre tipus de radia-
ció. El sol és el causant de les 
cremades de l’envelliment 
de la pell, arrugues, taques i  
fins i tot càncer de pell.

SÓN MILLORS uns filtres 
que altres? Els protectors 
solars funcionen gràcies a 
una sèrie d’ingredients, els 
filtres. N’hi ha de dos tipus, 
físics i químics. Els filtres 
físics, també anomenats fil-
tres minerals, habitualment 
són òxid de titani i òxid de 

zinc. Aquests compostos ac-
tuen com miralls que reflec-
teixen la radiació ultravio-
lada. Funcionen perquè són 
substàncies fluorescents. La 
fluorescència és un fenomen 
pel qual la radiació ultravio-
lada és absorbida i reemesa 
com radiació de menor ener-
gia, innòcua per a la pell. El 
principal avantatge d’aquest 
tipus de  filtres és que pro-
tegeixen dels raigs UVA i 
UVB. El desavantatge és que 
són d’un intens color blanc, i 
per això deixen un antiestè-
tic rastre blanc a la pell. Un 
altre desavantatge és que són 
substàncies deshidratants. 

ELS fILTRES químics, 
també anomenats orgànics, 
són molècules basades en el 
carboni, que actuen per ab-
sorció de la radiació solar ul-
traviolada. Capten l’energia 
incident i la reemeten nova-
ment com radiació tèrmica, 
innòcua per a la pell. En fun-
ció de la radiació absorbida 
es distingeix entre els filtres 
UVB, UVA i d’ampli espec-
tre. Tots ells requereixen de 
l’ordre de trenta minuts per a 

exercir aquesta acció, per la 
qual cosa s’han d’aplicar amb 
la deguda antelació abans de 
l’exposició solar. El principal 
avantatge dels filtres químics 
és que són molt cosmètics. 
No deixen rastre blanc a la 
pell i poden estar presents en 
fórmules hidratants. El des-
avantatge és que alguns d’ells 
poden degradar-se per acció 
de la llum, és a dir, es gasten, 
cosa que no passa amb els fí-
sics. És un mite això que els 
productes solars específics 
per a pells sensibles només 
portin filtres físics, ja que 
també poden i han de por-
tar filtres químics. En l’ac-
tualitat, un gran nombre de 
fotoprotectors solars estan 
formulats amb ambdós tipus 
de filtres, físics i químics, per 
així aprofitar els avantatges 
de tots dos. Això ens solucio-
na el problema d’escollir en-
tre un o l’altre.

COM AfECTA la radiació 
solar a la pell? La capa més 
externa de la pell és l’epider-
mis. Per sota hi ha la dermis i 
la hipodermis. Els raigs UVB, 
més energètics, penetren 

poc a la pell, però són els 
que provoquen les cremades, 
l’eritema, la vermellor i aug-
menten el risc de càncer, pel 
que són els més perillosos. 
Les radiacions UVB operen 
sobre les cèl·lules producto-
res de melanina, aconseguint 
que s’activi la producció de 
melanina. Són responsables 
del manteniment del color 
bronzejat de la pell a llarg 
termini. Els raigs UVA pe-
netren fins a la dermis. Són 
capaços de deteriorar l’elas-
tina i el col·lagen de la pell, 
proteïnes responsables de la 
textura, elasticitat i fermesa. 
Entre els seus efectes nega-
tius figura ser el màxim res-
ponsable del fotoenvelliment 
de la pell: elastosi (degene-
ració de fibres elàstiques de 
la pell) i de la queratosi (en-
gruiximent de l’epidermis o 
capa superior de la pell). 

LA RADIACIÓ UVA actua 
oxidant la melanina, la subs-
tància responsable del color 
de la pell, el que provoca un 
bronzejat directe que es ca-
racteritza per desaparèixer 
ràpidament. Així és com 
funcionen les cabines de 
bronzejat, per radiació UVA 
que oxida la melanina. És 
a dir, la radiació UVA oxida 
la melanina i la UVB fa que 
es produeixi més melanina. 
Totes dues coses succeeixen 

en els melanòcits de la pell.
Cal tenir en compte que, tant 
la producció de més mela-
nina com la seva oxidació, 
són processos accelerats pels 
UVB i els UVA. La pell reac-
ciona d’aquesta manera com 
a mecanisme de defensa. El 
bronzejat mai és sinònim 
de salut, sinó d’una pell que 
s’ha hagut de defensar d’una 
agressió. Tant els UVA com 
els UVB són prou energètics 
per trencar els enllaços de 
les molècules i generar unes 
petites  molècules molt reac-
tives, anomenades radicals 
lliures. 

ELS RADICALS lliures te-
nen tanta força que poden 
alterar les estructures de 
l’ADN. Això es tradueix que 
la radiació UV és mutagènica 
( modifica l’ADN, i per tant és 
potencialment cancerígena). 
També poden aparèixer al-
tres problemes cutanis, com 
la rosàcia, alguns tipus de 
dermatitis i l’acné. Per això 
és importantíssim renovar 
l’aplicació del fotoprotector 
cada 2 hores i cada vegada 
que sortim de l’aigua, encara 
que fem servir un fotopro-
tector «waterproof», perquè 
es va perdent eficàcia a me-
sura que va absorbint la ra-
diació, i la suor i el frec amb 
la tovallola arrosseguen part 
del producte. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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Millores a l’hospital de Tortosa

L’Hospital de Tortosa Verge 
de la Cinta (HTVC) disposa 
des d’aquest mes de juliol d’un 
nou mamògraf d’última gene-
ració, que ha estat finançat per 
la Fundació Amancio Ortega. 
El cap del Servei Radiodiagnòs-
tic-Institut de Diagnòstic per la 
Imatge, José Antonio Izuel, ha 
explicat que el nou mamògraf 
permet obtenir imatges digi-
tals sense xassís ni procés de 

revelat, i obté imatges seriades 
de mama d’un mílimetre de 
gruix. Això augmenta les possi-
bilitats de diagnòstic de patolo-
gies mamàries, tant en nombre 
com en precocitat. Així mateix, 
aconsegueix UNA millor qua-
litat d’imatges amb la mínima 
dosi possible de radiació. 
D’altra banda, des de meitat del 
mes de juny a l’HTVC es porten 
a terme estudis morfològics i 
amb contrast de ressonància 
magnètica cardíaca. Fins ara, 
els pacients que necessitaven 
aquest tipus de ressonància 

s’havien de derivar a l’Hospital 
Joan XIII de Tarragona. El cap 
del Servei de Cardiologia de 
l’HTVC, Iñigo Lechuga, ha ex-
plicat les possibilitats que ofe-
reix la ressonància magnètica 
cardíaca. 
La directora de l’HTVC, Maria 
José Rallo, ha afirmat que poder 
oferir aquests serveis als pa-
cients permet avançar en la re-
cerca de l’equitat al territori. 
Rallo també ha avançat que 
abans que acabi l’any es podrien 
començar a fer ressonàncies de 
mama i pediàtriques.  

 

L’Hospital Comarcal d’Am-
posta ha estrenat, aquest 
mes de juliol, la nova unitat 
de mamografia digital, que 
substitueix el que ja hi havia 
al centre en funcionament 
des de l’any 2007. Com en el 
cas de l’hospital de Tortosa, 
també es tracta d’una dona-
ció de la Fundació Amancio 
Ortega. En este sentit, l’apa-
rell de mamografia digital, 
amb tomosíntesi i sistema de 
biòpsia esterotàxica, millora 
substancialment no només 
la capacitat diagnòstica i la 
limitació de dosis d’irradia-
ció, sinó també l’experiència 
que té la pacient durant la 
prova, ja que és més còmoda 
que l’anterior unitat. Amb la 
posada en funcionament del 
nou aparell, l’Hospital Co-
marcal ha aprofitat per fer 

una renovació arquitectòni-
ca de la sala de mamografia, 
per crear un ambient rela-
xant i funcional, així com 
una sala específica d’ava-
luació i diagnosi. El 2018, el 
centre va realitzar 3.386 ma-
mografies.
D’altra banda, també l’Hos-
pital Comarcal de Móra 
d’Ebre ha rebut ja el mamò-
graf donat per la fundació 
Amancio Ortega. A banda, a 
directora dels serveis terri-
torials de Salut, Mar Lleixà, 
ha dit que s’ha iniciat el pro-
cés de reobertura de la cafe-
teria de l’hospital, reclama-
da per usuaris i professionals. 
Lleixà ha explicat la previsió 
és obrir la cafeteria durant el 
mes d’octubre, en horari de 8 
a 17 hores, i amb una gestió 
interna.  C.B.

Nova unitat de 
mamografia

La nova unitat de mamografia d’Amposta. // CEDIDA.

El nou mamògraf de l’HTVC. // ARXIU C21.

Cinta Bonet
TORTOSA

 L’hospital ja té el mamògraf d’última generació 
finançat per la Fundació Amancio Ortega

 Des del juny, també es poden fer ressonàncies 
cardíaques, i es volen fer de mama i pediàtriques
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Trens Avant enlloc de l’Euromed?

Adif i Foment preveuen obrir 
l’esperada variant del Corredor 
del Mediterrani entre Vande-
llòs i Tarragona durant el quart 
trimestre del 2019. Així ho va 
avançar el subdelegat del Go-
vern de l’Estat a Tarragona, el 
tortosí Joan Sabaté, a la reunió 
que va mantenir amb la plata-
forma Trens Dignes. Així, Sa-
baté va insistir en què l’obertura 
d’aquesta doble via obre la pos-
sibilitat a reduir el temps de tra-
jecte entre l’Ebre i Barcelona. 
De fet, Sabaté també va dir que, 
tot i que la decisió no està presa, 
l’Euromed que ara s’atura a l’es-
tació de l’Aldea podria ser subs-
tituït per una xarxa de regionals 
de velocitat alta, els conegut 
com Avant, que podrien prestar 

un servei similar. 
Des de Trens Dignes van valo-
rar positivament la predispo-
sició del subdelegat a realitzar 
aquesta trobada de treball, el 22 
de juliol passat. Amb tot, es van 
mostrar escèptics pel que fa a la 
inauguració de la doble via en-
tre Vandellòs i Tarragona, que 
ja acumula importants retards, i 
van advertir que la millora de la 
infraestructura ferroviària hau-
ria de comportar l’ampliació de 
l’oferta de trens per a les Terres 
de l’Ebre. En aquest sentit, tam-
bé van posar el toc d’alerta da-
vant la possible no continuïtat 
de l’Euromed a l’Ebre. 
Així mateix, la plataforma 
Trens Dignes també va dema-
nar que alguns trens regionals 
que ara acaben el seu recorre-
gut a Tortosa ho facen a Vi-
naròs, per tal de millorar la con-
nexió de l’estació d’Ulldecona, 

la única del Montsià, i tenir un 
enllaç més amb el País Valencià.
La trobada de Trens Dignes 
amb Sabaté va fer-se només uns 
dies que la plataforma reclamés 
als representats polítics del te-
rritori que posen fil a l’agulla 
per millorar la mobilitat amb 
transport públic. De fet, van de-
nuniar que una de les grans 
mancances és la intermodalitat, 
tot i les fites aconseguides en sis 
anys i mig, com ara l’aturada de 
l’Euromed, la rebaixa de tarifes, 
la millora de combois o l’allar-
gament de freqüències a la R15. 
El 26 de juliol, Trens Dignes 
també es va reunir a Barcelona 
amb el conseller de Terrritori, 
Damià Calvet. Segons el porta-
veu Wifredo Miró, el conseller 
es va comprometre a convocar 
la Taula de Mobilitat al setem-
bre, i també a treballar conjun-
tament amb la plataforma.  

 La roda de premsa de Trens Dignes. // SÍLVIA ALARCÓN.

Cinta Bonet
TORTOSA

 El subdelegat apunta que la xarxa de regionals de 
velocitat alta enllaçarà l’Ebre amb Barcelona

 Trens Dignes desconfia de la nova data perquè 
entre en funcionament la doble via del Corredor

 SOCIETAT 
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L’ASSOCIACIÓ d’Hostaleria de 
la Província Tarragona ha editat 
la primera guia de restaurants de 
la Costa Daurada i les Terres de 
l’Ebre, amb la col·laboració del Pa-
tronat de Turisme del a Diputació i 
del Consorci de Comerç, Artesania 
i Moda de la Generalitat. Es trac-

ta de la Guia Gourmet AEHT 2019. 
Aquesta recull informació de més 
de 400 establiments del sector i del 
territori. El vicepresident de l’Asso-
ciació d’Hostaleria de la Província 
de Tarragona, Xavier Braña, va pre-
sentar la guia a la Cambra de Co-
merç de Tortosa.  C.B.

Editen una guia de restaurants

AMPOSTA

C.B. 
AMPOSTA

L’empresa ampostina Manain 
Elevació ha comprat les ins-
tal·lacions de Lamicat, que va 
tancar portes l’any 2013 al po-
lígon de l’Oriola. Adquirida a 
la immobiliària Solvia, la pro-
pietat consta d’una parcel·la 
de 40.000 metres quadrats i 
una nau de 8.000. Tot i que 
el comprador no ha volgut 
revelar el cost de l’operació, 
la transacció s’ha tancat per 
uns 2 milions d’euros, segons 

l’Agència Catalana de Notí-
cies. Amb aquesta adquisició, 
Manain preveu traslladar les 
seves instal·lacions actuals, 
també al polígon de l’Oriola, 
per ampliar l’activitat amb vo-
luntat de potenciar les vendes 
en l’àmbit internacional. Tot i 
que l’Estat espanyol i Portugal 
suposen un gruix important 
de les vendes, també venen a la 
resta d’Europa, Sud-Amèrica, 
Àsia o Nova Zelanda. 
Dedicada a la compra-venda 
i lloguer de maquinària d’ele-
vació i construcció, Manain 
Elevació ocupa 24 persones 

i factura entre 9 i 10 milions 
anuals. La posada en marxa de 
les noves instal·lacions donarà 
feina a unes 30 persones, xifra 
que esperen incrementar fins 
les 40 en un any. 
La instal·lació de Lamicat a 
Amposta va ser una aposta de 
l’anterior govern municipal de 
CiU que va acabar fracassant, 
tot i el suport del la Generalitat 
al sector de la fabricació de 
compòsits. Quan l’empresa va 
entrar en concurs de creditors 
després del 2013, tant la nau 
com els terrenys van quedar en 
mans del Banc de Sabadell.     Una imatge d’arxiu de Lamicat. // ACN.

Manain Elevació es queda l’antiga Lamicat

Family Cash formalitza l’opció de 
compra de l’antic Futuro Ciudad

El grup valencià Family Cash 
ha formalitzat este 22 de juliol 
el compromís de compra de 
l’antic complex comercial Fu-
turo Ciudad Amposta. L’opera-
ció, avançada per Canal 21 Ebre 
l’11 de desembre passat, supo-
sa una nova oportunitat per a 
una zona comercial que va ser 
inaugurada a finals del 2010 
amb una inversió inicial de 30 
milions d’euros, però que va 
veure com Carrefour tancava 
les portes del seu hipermercat 
al maig del 2013, tot acusant els 
promotors d’haver incomplert 
els acords. Tot seguit, el projec-
te va fer fallida i el complex va 
pertànyer al Banco Popular.
L’alcalde d’Amposta va valo-
rar la signatura de l’acord, tot 
destacant que l’Ajuntament ha 

estat un simple espectador del 
procés i també recordant que 
l’adquisició és fruit de la fallida 
de l’anterior projecte. 
En este sentit, Adam Tomàs va 
assenyalar que, a més dels di-
versos locals, l’operació hauria 

de permetre recuperar la zona 
d’aparcament. D’altra banda, 
va reconèixer que l’Ajuntament 
va arribar a fer una oferta per 
adquirir el complex per tres 
milions d’euros, amb l’objectiu 
de traslladar-hi el recinte firal. 

Però després la compra per 
part de l’Ajuntament es va des-
cartar. En concret, el compro-
mís de compra ha estat signat 
entre Family Cash i el grup Ali-
seda, el portal immobiliari del 
Banco Santander. El director 

general de Family Cash, José 
Canet, va agrair el suport mu-
nicipal per poder obrir la seua 
primera gran superfície a Cata-
lunya. També va anunciar que 
les obres començaran a finals 
d’any, per poder obrir portes 
durant els primers mesos del 
2020 amb una primera planti-
lla d’unes 85 persones. 
Canet, que no va voler explicar 
les xifres de l’operació, també 
va dir que un altre grup s’enca-
rregarà de gestionar els locals 
del centre comercial, a més 
d’estudiar la possible construc-
ció d’habitatges. En tot cas, va 
apuntar que faran una inversió 
de més de dos milions d’euros 
per renovar les instal·lacions. 

El responsable de Family Cash amb l’alcalde d’Amposta, Adam Tomàs. // ACN.

Gustau Moreno
AMPOSTA

 El grup valencià vol obrir la seua primera gran 
superfície a Catalunya a l’antiga nau de Carrefour

 Amb un altre grup gestionarà la resta de locals 
del complex i també estudiarà fer-hi habitatges

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 ECONOMIA

Impacte força aigualit dels WSG 
 El sector del comerç i la restauració de Tortosa 

s’havia preparat per rebre més de 3.000 persones
 La federació Tortosa+ constata que no s’han 

assolit les expectatives de comerços i restaurants 

L’empresa Segona Mà i Més, 
dedicada a la compra-venda 
de productes de segona mà, 
ha crescut i ha decidit tras-
lladar-se a un nou local, per 
oferir més productes i un mi-
llor servei als seus clients. Tot 
i que continua al carrer Nou 
del Vall de Tortosa, la botiga 
s’ha traslladat a un nou local 
de 300 metres quadrats, en 
què es poden trobar tot tipus 
de productes de segona mà, 

des d’impressores i mòbils, a 
electrodomèstics. Així ho ha 
explicat el seu propietari, Joan 
Marc Forés: “Vam començar 
amb quatre productes que ens 
anava portant la gent, com im-
pressores o electrodomèstics 
de cuina, i poc a poc vaig anar 
veient la demanda que m’ana-
ven fent els clients”.
Pel que fa als electrodomès-
tics, Forés ha detallat que tam-
bé s’ofereixen productes nous 
amb només petites tares, amb 
un preu més econòmic i també 
amb dos anys de garantia. De 
la mateixa manera, Segona Mà 

i Més també ofereix servei tèc-
nic i la reparació de tot un ven-
tall de productes, des de mòbi-
ls fins a ordinadors, tot passant 
també per tablets o consoles 
de videojocs. L’horari d’aten-
ció és de 10 a 13 hores i de 17 a 
20 hores. La nova botiga està 
situada als números 10-12 del 
carrer Nou del Vall, al cor del 
nucli antic de Tortosa. 

El consum en el comerços i els 
establiments de restauració de 
Tortosa per part dels esportis-
tes dels World Sport Games 
(WSG) no va complir amb les 
expectatives previstes. Dues 
setmanes després de finalit-
zar l’esdeveniment i després 
de parlar amb els associats, la 
dinamitzadora de la Federació 
de Comerç i Serveis Tortosa+, 
Montse Llorca, afirma que l’es-
deveniment va donar una bona 
imatge de la ciutat, però que 
a nivell comercial es van fixar 
unes expectatives que no es 
van assolir.  “Nosaltres les ex-
pectatives potser les vam posar 
molt altes, perquè quan des de 

l’Ajuntaments ens van explicar 
què serien els WSG i la quan-
titat de gent que vindria a la 
ciutat, els nostres establiments 
es van posar a punt i estaven 
preparats per poder atendre 

totes aquestes persones que 
venien de fora”, va dir. “Han 
estat a Tortosa, han entrat als 
establiments, han mirat, han 
remenat i han passejat, però 
la finalització de la compra ha 

sigut més difícil d’aconseguir, 
tot i que això no vol dir que no 
s’hagi venut”, va remarcar. “Hi 
hagut establiments que sí que 
han fet les seves vendes, es-
tan contents, i han aconseguit 
algun client nou que des dels 
seus països d’origen potser els 
demanarà poder comprar els 
seus productes; però d’altres 
no”, va afegir-hi Llorca.
El mateix cas s’ha donat en el 
sector de la restauració. “Ha 
hagut de preparar-se, contrac-
tar personal extra per fer front 
a moments puntuals, i potser 
les expectatives no han estat 
assolides; potser molta gent 
esperava més del que realment 
ha sigut”, va assenyalar.
Llorca ha dit que s’ha notat una 
major consum per part d’aque-
lles delegacions amb un major 

poder adquisitiu. “Hi ha hagut 
punts de la ciutat plens de gent,  
però nosaltres esperàvem que 
el poder adquisitiu fos més alt 
per a tota la ciutat. Però en el 
fons, aquesta gent no tenia el 
poder adquisitiu tan alt per sa-
tisfer les les nostres necessi-
tats; hi havia molta diferència 
entre països”, va dir. Ara bé, 
Llorca ha valorat positivament 
l’organització dels WSG. De 
fet, considera que caldria orga-
nitzar esdeveniments d’aques-
ta envergadura de manera pe-
riòdica, per dinamitzar 
l’economia del territori. 

Cinta Bonet
TORTOSA

Cinta Bonet
TORTOSA

TORTOSA

La nova botiga de Segona Mà i Més. // G.M.

Una imatge de la piscina durant els WSG. // G.M.

Segona Mà i Més creix i es trasllada
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enllaç
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Cinc-cents grangers subminis-
tren matèria primera a l’em-
presa, i 45 transportistes distri-
bueixen el producte del Grup 
Padesa a a tot l’Estat espanyol. 
“Som una de les empreses d’ali-
mentació més importants de 
tot l’Estat. Som globals, però 
la nostra història –com totes 
les bones històries- té un co-
mençament local. I natros som 
de les Terres de l’Ebre”, va des-
tacar durant la presentació de la 

nova marca Aldelís el conseller 
delegat del grup Padesa, José 
Ramón Centelles, qui va voler 
posar en valor la importància 
de l’acte. “Marca un abans i un 
després en les més de quatre 
dècades d’història de la nostra 
companyia”, va assenyalar.
Centelles també va fer notar la 
importància del personal en la 
consecució dels objectius: “Vull 
donar les gràcies a totes les 
treballadores i treballadors de 
Padesa, perquè sense ells avui 
no estaríem aquí presentant 
aquesta nova marca”.
Per la seua banda, el director 

comercial de Padesa, Bertrand 
Pequin, va presentar les nove-
tats de la marca comercial Al-
delís, tot destacant com a prin-
cipals valors la qualitat dels 
ingredients, així com els con-
ceptes d’innovació, família, 
menjar casolà i sostenibilitat. 
Segons el directiu de Padesa, 
això constitueix, en el seu con-
junt, una aposta per la gastro-
nomia i per una nutrició saluda-
ble. Pequin va recordar que les 
carns de pollastre i gall dindi 
són una excel·lent aportació de 
proteïna d’alt valor biològic per 
a la nostra dieta.           

Redacció
TORTOSA

‘Som globals, però som de les Terres de l’Ebre’

El grup d’alimentació Padesa, 
dedicat des del 1975 a la cria, 
especejament i venda de pro-
ductes de pollastre i gall d’indi, 
ha tret al mercat la nova mar-
ca comercial Aldelís, amb la 
qual ha començat a distribuir 
tots els seus productes arreu 
de l’Estat espanyol. La marca 
va presentar-se el 4 de juliol 
en un acte a l’hotel Corona de 
Tortosa, amb la presència de 
la consellera d’Agricultura de 
la Generalitat, Teresa Jordà. 
Aldelís neix de la fusió dels 
conceptes “aldea”, tot recor-
dant els seus orígens, i “ali-
ments deliciosos” que inclou 
les gammes de productes 
fresc, elaborat i processat. El 

conseller delegat del grup, 
José Ramon Centelles, va ex-
plicar que l’objectiu és poten-
ciar els seus productes. Cen-
telles va detallar que la marca 
neix després d’un treball de 
gairebé dos anys, i que ha tin-
gut molt bona acollida al mer-
cat. “Estem davant d’un dels 
projectes més il·lusionants i 
de major transcendència per 
a la nostra empresa”, va afe-
gir-hi. Per la seua banda, la 
consellera d’Agricultura va 
destacar l’aposta del grup Pa-
desa per continuar creixent 
des del territori, i va posar en 
valor el paper que juga en el 
sector de l’alimentació. 
El Grup Padesa és la primera 
empresa de les Terres de 
l’Ebre en nombre de treballa-
dors, uns 950 en total. Una xi-
fra que ascendeix als 2.000 en 

el conjunt de l’Estat. La seva 
facturació anual se situa en els 
307 milions d’euros. Padesa té 
la seu física a Tortosa, Roque-
tes i Amposta, però també té 
delegacions a Madrid, Aragó, 
el País Valencià i Andalusia. 
Un dels aspectes que fa singu-
lars aquesta companyia ali-
mentària és el control de tota 
la cadena de valor del produc-
te, des de les granges fins a la 
taula, incloent la fabricació 
del pinso, el naixement i cria 
de les aus, l’especejament, la 
transformació, elaboració i 
envasat, i finalment la distri-
bució al consumidor final. 

IDENTITAT COMERCIAL

Padesa presenta la marca Aldelís

Els direcitus de Padesa amb la consellera Jordà.  // CEDIDA.

Cinta Bonet
TORTOSA

 L’empresa ebrenca ja ha començat a distribuir 
els seus productes amb la nova imatge comercial

 El grup té una facturació anual de 307 milions 
d’euros i una plantilla de 950 treballadors

 ECONOMIA

Mira el
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La foto de família de la presentació.  // CEDIDA.
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Les comunitats de regants de 
l’Esquerra i la Dreta de l’Ebre 
han declarat la guerra al llapó. 
Reclamen a les administra-
cions que el declarin com a 
plaga i que adoptin, con-
seqüentment, un pla de con-
trol urgent d’aquesta planta 
aquàtica. Segons han argu-
mentat els regants en un co-
municat conjunt, la presència 
del macròfit, tant a l’aigua del 
tram final del riu com reco-

brint els fonts i parets de les 
canalitzacions, sobretot amb 
l’arribada de la calor i en el 
moment àlgid de la collita de 
l’arròs, s’ha convertit en el 
principal problema en la gestió 
del regadiu, tot dificultant la 
circulació de l’aigua, obstruint 
les preses i les estacions de 
bombament. En aquest sentit, i 
davant la prohibició de tracta-
ments amb herbicides, apun-
ten que la quantitat de recur-
sos suplementaris que han de 
destinar a la seua neteja, en 
personal i maquinària, són 
cada cop més elevats, i supo-

sen ja la meitat del pressu-
posts. Segons les comunitats, 
tot i que el problema existeix 
des de fa molt de temps, en 
els últims anys s’ha agreujat i 
en aquests moments ja resul-
ta “desbordant”. Addueixen 
que el llapó ha causat, en 
bona mesura, la reducció dels 
cabals concessionals als ca-
nals principals, cosa que ha 
obligat a aplicar restriccions 
en el reg en els últims dies per 
garantir la disponibilitat d’ai-
gua en tota la zona regable 
quan els camps d’arròs neces-
siten estar inundats. 

El sindicat agrari Unió de Pa-
gesos ha alertat que el gran 
increment de les importacions 
d’arròs a la Unió Europea 
(UE), procedent dels països 
del Mercosur –l’Uruguai, l’Ar-
gentina, Paraguai i Brasil- pot 
posar en perill la viabilitat dels 
productors catalans. Segons 
dades del sindicat, des del 
passat 2015 aquestes impor-
tacions s’han disparat en un 
200%, tot passant de les prop 
de 55.000 tones a les 166.000 
del 2018.Però no només això, 
sinó que també alerten que la 
proposta d’acord comercial 
entre aquest organisme i la 
Unió Europea, pendent de ra-

tificació, preveu l’entrada de 
60.000 tones anuals sense cap 
tipus d’aranzels, un fet que pot 

pressionar a la baixa els preus 
dels productors autòctons. El 
sindicat lamenta que la Unió 

Europea hagi volgut minimit-
zar l’impacte per al sector i, pe 
tant, reclama estudis sobre els 
efectes d’aquestes mesures.
En concret, l’Uruguai és el 
principal país exportador a 
la Unió Europea, amb més de 
79.000 tones aquest 2018, tot 
duplicant en quatre anys la 
seva presència als mercats co-
munitaris. Unes importacions 
efectuades amb aranzels però 
que l’acord subscrit el passat 
juny per la Unió Europea po-
dria acabar alliberant d’aques-
tes taxes a 60.000 tones. En el 
cas uruguaià, apunta el sindi-
cat, un conglomerat d’empre-
ses encapçalat per SAMAN 
–que concentra la meitat de 
producció del país- li permet 
completar el cicle productiu i 
comercial processant més de 

600.000 tones, gràcies a una 
infraestructura industrial i 
tecnològica d’última genera-
ció.
Davant d’aquest escenari, 
Unió de Pagesos vol que la 
Unió Europea estudiï l’impac-
te econòmic sobre els sectors 
més sensibles a aquest acord 
amb Mercosur, només pen-
dent de ratificar pel Parlament 
Europeu, per determinar els 
possibles efectes a mig i llarg 
termini. El sindicat agrari de-
nuncia que la Comissió Euro-
pea utilitzin l’agricultura co-
munitària com a “Moneda de 
canvi” per beneficiar sectors 
econòmics vinculats als ser-
veis i productes industrials, 
com l ‘automoció i els químics, 
per als quals s’obririen grans 
oportunitats de negoci. 

ACN / G.M.
AMPOSTA

G.M. / ACN
TORTOSA

ARRÒS

UP denuncia l’acord UE-Mercosur
 El sindicat agrari alerta de l’increment de les 

importacions i del nou sistema lliure d’aranzels
 L’Uruguai és el principal exportador d’arròs i 

ha duplicat la presència als mercats comunitaris

Una imatge del molest llapó, al canal de la Dreta. // CEDIDA.

El responsable d’arròs de la UP, Rafel Verdiell. // ARXIU C21.

Els regants demanen ajuda contra el llapó

 ECONOMIA
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Unió de Pagesos estima im-
portants davallades en la pro-
ducció de fruita dolça, sobre-
tot a la Ribera d’Ebre i al Baix 
Segrià. Segons el sindicat, 
en aquestes zones, a banda 
de mals quallats en préssec 
i nectarina causats per freds 
inusuals en floració, la manca 
de calor a finals de maig amb 
la pujada sobtada de tempe-

ratures al juny, han provocat 
una disminució del calibre i 
sobremaduracions indesitja-
des. A més, cal sumar-hi els 
danys causats pel cop de calor 
de la darrera setmana de juny. 
Tot plegat, fa que el sindicat 
estimi que les pèrdues de co-
llita superin el 30%. Els danys 
han afectat tant a les varietats 
que s’estaven collint en aque-
ll moment com en les que es 
començaven a collir les se-
güents setmanes. Segons UP, 
els efectes del cop de calor no 

només es detecten al camp, 
sinó que apareixen també a 
l’hora de manipular la fruita, 
ja que a les peces danyades 
pel cop de calor se’ls desprèn 
fàcilment la pell. En cas de 
confirmar-se pèrdues de més 
del 30% de la mitjana a la Ri-
bera d’Ebre, al Baix Segrià o 
en altres zones de Catalun-
ya, el sindicat sol·licitarà que 
s’articulin mesures fiscals i 
financeres per a les explo-
tacions més afectades i amb 
caràcter d’urgència. 

Les altes temperatures que 
s’han registrat aquest estiu 
poden reduir fins a un 50% 
la producció de mel de pri-
mavera a Catalunya. Tot i 
que el sector a les Terres de 
l’Ebre encara no ha quan-
tificat quina pot ser l’afec-
tació real al territori, sí que 
reconeixen que l’onada de 
calor està afectant greument 
l’activitat de les abelles. Se-
gons ha explicat Jordi Brull, 
president de la Cooperativa 
Apícola Tarragonina, el prin-
cipal problema és la manca 
d’aigua, que n’incrementa 
la mortalitat, i el fet que les 
abelles no poden treballar 

durant les hores centrals del 
dia. “Les abelles treballen 
durant les hores de sol, però 
amb temperatures fregant 
els 40 graus deixen de fer-ho 
aproximadament entre les 11 
del matí i les cinc de la tar-
da”, concreta. De la mateixa 
manera, Brull també hi afe-
geix que les principals ame-
naces són la manca d’aigua i 
el fet que la calor evapori el 
nèctar de les plantes.
Una altre de les afectacions 
de les altes temperatures 
és que les abelles deixen de 
produir durant les hores cen-
trals del dia. Normalment, 
treballen durant les hores 
de sol; és a dir, s’hi posen a 
quarts de sis del matí fins 
les nou del vespre. Però amb 
temperatures tan elevades 

com les d’aquests dies, ha 
explicat l’apicultor, les abe-
lles deixen de treballar entre 
les 11 del matí i les cinc de la 
tarda perquè han de mante-
nir els ruscos per sota dels 35 
graus, perquè no es morin les 
seues cries.
Mantenir la temperatura 
dels ruscos, precisament, és 
un dels factors que fan baixar 
dràsticament la productivi-
tat. Per mantenir la tempe-
ratura per sota dels 35 graus, 
les abelles creen un corrent 
d’aire amb les ales, que els 
obliga a consumir mel per 
mantenir l’energia. Una mel 
que no recolliran els produc-
tors i que, en funció de com 
evolucioni l’estiu, hauran de 
deixar als ruscos perquè les 
abelles hi passin l’hivern. 

APICULTURA

Redacció
LA TORRE DE L’ESPANYOL

Fruita malmesa per les altes temperatures. // U.P.

Pèrdues del 30% en nectarina i préssec

L’onada de calor posa en perill el 50% 
de la producció de mel a Catalunya

 La falta d’aigua incrementa la mortalitat de les 
abelles, que no treballen les hores més caloroses

 Les abelles necessiten consumir mel per poder 
mantenir més frescos els ruscos movent les ales

Xavi Llambrich
EL PERELLÓ

Jordi Brull treballant al Pirineu. // CEDIDA.

 ECONOMIA
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Nova descoberta al poblat iber 
del Coll del Moro de Gandesa. 
En la sisena edició de les excava-
cions, els arqueòlegs de la Uni-
versitat de Barcelona (UB) i de 
l’Institut Català d’Arqueologia 
Clàssica han descobert dos mu-
ralles de fases diferents. D’una 
banda, una estructura d’un cas-
tèlum romà i, de l’altra, una mu-
ralla d’època ibera. Rafel Jornet, 
codirector de les excavacions, 
va explicar-ne el detalls: “Hem 
descobert dos muralles de dos 
fases diferents. En una cota més 
alta, la muralla d’un castèlum 
romà, una fortificació dels se-
gles II i I abans de Crist, que ja 
coneixíem de forma indirecta, 
perquè havíem trobat materials 
a l’interior del jaciment en es-
trats més elevats”, va destacar. 
“Però ara aquestes muralles es-
tan prenent cos, i ens mostren 
quina fesomia tenia aquest cas-
tèlum romà en aquesta cronolo-
gia”, va afegir-hi. Segons Jornet, 
a sota també s’hi ha trobat la 
continuació de la muralla ibera, 
en uns estrats d’enderroc i de 
possible abandonament per in-
cendi, que marca el període iber 

que ja es coneixia de l’interior 
del recinte excavat en les cam-
panyes anteriors.
De la mateixa manera, Jornet 
també va apuntar  que aquesta 
descoberta permetrà ampliar 
els coneixements, fins ara es-
cassos, de l’època romana a la 
comarca de la Terra Alta. Els 
treballs també han posat l’en-
foc en les excavacions al recinte 
del trull, el més antic de Cata-
lunya, datat del segle III abans 
de Crist. Durant aquesta edició 
de les excavacions també han 
pogut trobar restes d’enterra-

ments infantils, una pràctica co-
muna en aquesta època. Així, la 
codirectora de l’excavació, Car-
me Belart, va recordar que ja 
havien documentat fa uns anys 
que hi havia un enterrament in-
fantil sota el paviment domèstic, 
una pràctica que feien els ibers 
i altres cultures del món antic, 
quan els nadons naixien morts o 
no arribaven a néixer.  “Ara hem 
trobat restes de dos infants més, 
tot i que un potser és el mateix 
que ja havíem excavat i que no 
havíem tret del tot perquè esta-
va en un racó molt difícil d’exca-

var”, va relatar l’arqueòloga.
Des de l’Ajuntament de Gandesa 
i des dels Serveis Territorials de 
Cultura han posat en valor les 
descobertes en aquest jaciment. 
Els arqueòlegs han apuntat que 
les properes excavacions al Coll 
del Moro se centraran en am-
pliar els coneixements sobre 
aquesta mateixa zona. 

El setembre de 1999 es va 
realitzar la primera exca-
vació al jaciment ibèric de 
l’Assut de Tivenys. El Grup 
de Recerca Seminari de Pro-
tohistòria i Arqueologia de 
la URV, el Gresepia, són els 
encarregats de realitzar les 
campanyes per tal de recu-
perar l’estructura d’aquest 
poblat, on han passat fenicis, 
grecs, cartaginesos i romans. 
20 anys d’excavacions que 
han permès treure a la llum 
elements del poblat com les 
cases, els carrers, les torres 
o les muralles. Jordi Diloli, 
responsable de les excava-
cions, recorda com va ser la 
descoberta. Però el grup de 
recerca vol anar un pas més 
enllà. S’ha proposat con-
solidar totes les troballes i 
museïtzar-les per tal de con-
vertir aquest poblat en un 
element patrimonial de pri-
mer ordre. Per això, han ini-
ciat una campanya de mece-
natge. Gresepia ha obert un 
espai a la seva pàgina web, 
gresepia.cat, on es pot con-
tribuir en el projecte.  S.A.

Descobertes a Coll del Moro 
dos muralles d’ibers i romans

Busquen 
mecenes per 
al jaciment 
de Tivenys

Sílvia Alarcón
GANDESA

EL PLA de Fosses segueix recuperant 
víctimes de la Guerra Civil a la Terra 
Alta. Ara s’ha excavat la zona del Mas 
del Primo, a Caseres, i el Mas del Cabo 
i el barranc de Trufes, a Batea. Són 
emplaçaments del front de la silen-
ciada Batalla del Riu Algars, uns com-
bats molt violents amb més de 3.000 

baixes, la majoria republicans i briga-
distes internacionals que defensaven 
la retirada del front d’Aragó, abans 
de la Batalla de l’Ebre. Els arqueòlegs 
fins i tot busquen víctimes a peu de ca-
rretera, al costat de l’N-420, ja que els 
franquistes van deixar-hi víctimes en 
superfície com a escarni.  C.B.

Obren fosses a Caseres i Batea

ARQUEOLOGIA

Una imatge del castèlum romà i de la muralla ibera. // ARXIU C21.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç



cop d’ull32 // Agost 2019  

Dotze càmeres de videovigi-
lància controlen des del 27 de 
juliol fins al 15 de setembre la 
zona dels Ullals de Baltasar, 
un dels paratges més singulars 
del Parc Natural del delta de 
l’Ebre. La missió de les càme-
res és confirmar la presència 
d’un ésser fantàstic en aquest 
espai natural. Es tracta d’una 
intervenció artística d’Albert 
Gusi, guanyador de la convo-
catòria d’art públic i instal·la-

cions a emplaçaments singu-
lars a les Terres de l’Ebre XYZ, 
que impulsa Lo Pati-Centre 
d’Art Terres de l’Ebre. El pro-
jecte artístic pretén provocar 
la ciutadania a través de l’art 
contemporani en un espai na-
tural. Així, la inauguració va 
ser una batuda popular per 
caçar els gambusins. De fet, el 
director del Parc Natural del 
Delta de l’Ebre, Francesc Vi-
dal, ha explicat que el projecte 
reivindica la multifunció dels 
espais naturals. 
La codirectora d’XYZ, Antò-
nia Ripoll, ha afirmat que amb 

aquestes intervencions efíme-
res allò que es busca es treure 
l’art al carrer. XYZ és una con-
vocatòria bianual d’interven-
cions efímeres en espais sin-
gulars de les Terres de l’Ebre. 
Aquesta és la quarta edició i en 
les anteriors s’han dut a terme 
instal·lacions al pont penjant 
d’Amposta, al braç de Trabu-
cador i a les torres de la Carro-
va i Campredó. 

El concert sota les estrelles 
del mestre nord-americà de 
l’ambient William Basinski, 
a l’Observatori de l’Ebre serà 
un dels plats forts de la vuite-
na edició d’Eufònic, el festival 
d’arts sonores, visuals i digi-
tals de les Terres de l’Ebre que 
tindrà lloc entre els pròxims 5 
i 8 de setembre. De fet, Eufò-
nic incorpora l’Observatori de 
Roquetes com a nou espai. Ba-
sinski hi presentarà el seu nou 
disc, ‘One time out of time’, 
creat a partir de sons d’un 
altre espai d’investigació as-
tronòmica, el Caltech Obser-
vatory Wave de Califòrnia, ge-
nerats per ones gravitacionals 
emeses per la col·lisió de dos 

estrelles de neutrons.
D’altra banda, l’espectacle 
inaugural serà la versió més 
gamberra i canalla del mun-
tatge de Sònia Gómez & As-
trio. Es tracta de l’especta-
cle de carrer ‘A vore’, premi 
Butaca 2018. ‘A vore’ és una 
reflexió profunda sobre la 
identitat contemporània i que 
passeja pels límits del que es 
considera modern i tradicio-
nal, tot incorporant la música 
electrònica i la dansa contem-
porània, recitacions, cants de 
allaurar, dolçaina i una balla-
dora de jotes. 
El certamen focalitzarà l’aten-
ció sobre les possibilitats ar-
tístiques de les eines digitals, 
així com en l’encreuament de 
llenguatges tant en concerts 
com accions sonores i ins-

tal·lacions artístiques. Sant 
Carles de la Ràpita serà el 
centre del festival i una set-
mana abans, del 29 d’agost a 
l’1 de setembre, se celebrarà el 
Pòrtic Eufònic amb la inaugu-
ració de les instal·lacions ar-
tístiques a Amposta, Tortosa i 
Ulldecona culminant en un 
concert al Castell de Miravet, 
amb un concert de Los Sara 
Fontán i Edu Pou. Pel festival 
artistes de renom internacio-
nal com Basinski, Pye Corner 
Audio, Alex Augier; emer-
gents com la rapera anglesa 
Lady Lykez; electrònica en 
clau femenina de la mà de 
Nara is Neus, Yamila, Ylia i 
Los Sara Fontán; i el més nou 
dels sons urbans amb artistes 
joves com Rojuu, Kyne o Ro-
mantic Kitano. 

C.B. / G.M.
SANT CARLES DE LA RÀPITA

Cinta Bonet
AMPOSTA 

ARTS

Basinski i les estrelles, a Eufònic
 El festival portarà el mestre nord-americà de 

l’ambient en un concert a l’Observatori de l’Ebre 
 La inauguració es farà a la Ràpita amb 

l’espectacle ‘A vore’, de Sònia Gòmez & Astrio

La presentació de la instal·lació. // CEDIDA.

Una imatge promocional de l’espectacle ‘A vore’. // CEDIDA.

XYZ caça gambusins als Ullals de Baltasar

 CULTURA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Nova edició del cicle de concerts ‘Les nits d’estiu’ a l’Antiga 
estació de Benifallet, amb una selecta programació musical 
que va del pop a la cançó d’autor, de la tradició a les noves 
tendències i dels clàssics al rock ‘n’ roll. 

 Nits d’estiu a l’antiga
Estació de Benifallet    
Fins al 31 d’agost

Us recomanem

 Amposta
Seleccionats convocatòria
residències creatives Eufònic / 
Lo Pati
Juliol i Agost del 2019.
Lloc: Baladre - Residència d’Artistes 
de Balada

   Tortosa
‘Bèsties Marines’, exposició de 
fotografia de Joan Gil
Juliol i Agost del 2019.
Lloc: Biblioteca Marcel·lí Domingo

   Mas de Barberans
17è Racó dels Artesans.
La fira de les fibres Vegetals
Dies 3 i 4 d’agost
Lloc: Centre urbà

 Amposta
‘Col·leccionar passions. La família 
Torres-Soriano i la cultura
material dels pastors’
Fins al 22 de setembre
Lloc: Museu de les Terres de l’Ebre

 Prat de Comte
‘Construint el territori.
Arquitectura tradicional i
paisatge a Catalunya’
Fins al 30 de setembre
Lloc: Centre de Visitants del Parc 
Naturals dels Ports

   Amposta
Visita a MónNatura Delta
Fins desembre del 2019.
Lloc: Polígon 78, parcel·la 7
Carretera del Poblenou a les Salines.

   Tortosa
Visites a la sala federico Mayor
Fins el 3 de desembre del 2019.
Lloc: Casa Brunet. c. Cervantes, 17.

 La Fatarella
20è aniversari de la
fundació el Solà
Fins al 31 de desembre.
Lloc: Fundació El Solà

ExposicióCINEMA

Música

Música

Família

Música

Entorn Exposicions

 La Ràpita, Museu de la Mar de l’Ebre

‘Ràpita 2502’, de Marc Raventós
Del 12 de juliol a l’1 de setembre

 Amposta

We Love Fest
Passeig del riu
Dissabte 10 d’agost
Tretzena edició del We Love Fest, el festival diürn de les Terres 
de l’Ebre, amb 12 hores de festa (de 9 a 21h) i música a càrrec de 
grans noms de l’escena actual.
Hi haurà zona techno, zona indie, àrea Gin premium i food 
trucks.

 Amposta

Concert de Melendi
Recinte firal
Dimecres 14 d’agost, 23h
En el marc de les Festes Majors d’Amposta, concert de Melendi, 
presentant el seu darrer treball ‘Mi cubo de Rubik’. 

 Les Cases d’Alcanar

Espectacles 
infantils
Fins al 18 d’agost

Platja del Marjal
Nova edició de la programació 

d’espectacles infantils per gaudir 

en família a la vora del mar. 

Asseieu-vos a la platja i deixeu-vos 

portar per la música, la màgia i la 

fantasia. 

 Tivissa

Les nits a la 
Baranova
 2, 4, 9, 17 i 24 d’agost

Llocs diversos
Nova edició de ‘Les Nits a la 

Baranova’ de Tivissa, amb cinc 

nits d’agost per sentir la música, 

descobrir la història i enamorar-

se de la lírica.

 Ascó
Recorregut ornitològic amb 
Lo Roget
Diumenge 4 d’agost, 9:45h
Recorregut ornitològic a bord del 
llagut Lo Roget, per descobrir 
l’essència de l’Ebre amb tècnics del 
Grup de Natura Freixe.

 Bot
In-fcta. III festival de Cinema 
a la Terra Alta
Del 4 al 10 d’agost
Tercera edició amb una setmana 
de projeccions, presentacions 
audiovisuals i col·loquis sobre 
cinema, a més del concurs de 
curtmetratges. 

Amb el suport de:
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La recepta que us 
porto avui és molt 
senzilleta, sense cap 
complicació. Això sí... 
l’ingredient  principal, 
la llonganissa, ha de 
ser de gran qualitat. I 
el vermut… ja veureu 
quin toc més li dóna! 
Les quantitats dels 
ingredients són 
aproximades. Podeu 
posar més o menys 
ceba, al vostre gust. 
Com m’agrada 
moltíssim la ceba li 
poso en quantitat 
generosa. No he posat 
grans de pebre perquè 
la llonganissa ja en 
porta.”

Llonganissa amb 
ceba i vermut

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Musclos a
l’estil del
Delta

Ingredients

· 2 kg de musclos
· 3 grans d’all
· 3 filets d’anxoves
· 1 got de vi blanc sec
· 2 cullerades de vinagre
· Oli d’oliva
· Pebre negre en pols
· Sal
· Salses
· Julivert

Elaboració

Renteu bé els musclos i 
deixeu-los escórrer en un bol. 
En una cassola de terra, feu 
un bon sofregit amb els alls i 
el julivert. A part, mescleu les 
anxoves, prèviament xafades, 
el vi blanc, el vinagre, el pebre 
negre i les salses, afegiu-
les al sofregit, per fer una 
salsa. Doneu-li unes quantes 
voltes per mesclar els sabors. 
Reserveu-ho. Poseu a coure 
els musclos, tapeu l’olla uns 
minuts. Quan comencen a 
obrir-se, retireu-los del foc. 
fiqueu-los en una plàtera i 
regueu-los amb la salsa. Es 
serveixen en cassoletes de 
terra, una de les aïnes més 
típiques de la nostra terra.

INGREDIENTS

• 1kg de llonganissa
• 3 cebes grosses 
• 4 alls
• 1 raig generós de vermut

• Oli d’oliva VE
• Sal 
• 1 fulla de llorer

ELABORACIÓ

1. Tallem la ceba com més 
ens agradi, a tires o a daus. 
Reservem. 
2. Tallem la llonganissa a trossets 
i reservem.
3. En una cassola posem oli 
d’oliva Verge Extra a escalfar, 

amb els alls. Quan l’oli estigui 
calent (però vigilant que no 
fumegi) daurem la llonganissa 
per tots els costats.
4. Quan tenim la llonganissa 
daurada afegim la ceba i el raig 
de vermut. Ho remenem bé i 
ho mantenim a foc fort durant 
uns cinc minuts. A continuació 

baixem el foc i ho fem coure a foc 
lent fins que veiem que la ceba 
està.

I ja està!! Què us ha semblat? 
Senzill, ràpid i deliciós! Si ho fem 
d’un dia per l’altre... encara ho 
és més!

LA CUINA DE L'OLGA

Les Cases d’Alcanar van celebrar 
el 6 de juliol la segona edició de la 
Festapa del Llagostí al recinte por-
tuari. Una jornada festiva en què 
es van poder degustar més de 1.500 
tapes elaborades amb llagostí, el 
producte estrella del municipi. La 
idea era gaudir de la gastronomia 

local i donar-la a conèixer, com va 
destacar l’alcalde d’Alcanar, Joan 
Roig. L’acte estava organitzat per 
la Confraria de Pescadors Sant 
Pere, amb col·laboració de l’Ajun-
tament d’Alcanar i de membres del 
col·lectiu Gastronòmic d’Alcanar i 
les Cases.  JOAQUIM DOMINGO.

Festapa del Llagostí a les Cases

F
FOGONS
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Noa
“Abans al 
pati havien 
males herbes 
i era molt 
avorrit, amb 
el projecte el 
farem millor!”

PINZELLADES2

Oualid
“Amb l’enginy 
i la voluntat de 
tots els xiquets 
i xiquetes, és 
possible fer 
un pati nou i 
diferent!”

Clara
“Els alumnes 
de 6è estem 
construint un 
gimnàs a l’aire 
lliure. A les 
formigues els 
agrada tant que 
ho veuem com un museu!”

Ricard
“Plantegem un 
gimnàs a l’aire 
lliure on podem 
posar sacs 
de boxa que 
els fem entre 
el meu grup 
d’amics!”

Ruth
“Entre tots 
aconseguirem 
un pati millor 
i més bonic 
esforçant-nos 
cada dia més 
entre tots!”

Nereida
“Llença la 
llança és un 
dels projectes 
on hem 
d’encertar una 
llança en una 
canasta.”

Nekane
"La meua 
idea és fer 
un gimnàs al 
pati. Crec que 
quedaria molt 
bé un cop s’ha 
acabat!”

Joana
"El nou pati 
que estem 
fent tindrà 
jocs que 
fomentaran 
l’activitat 
esportiva!"

Nahia
"Abans només 
hi havia futbol 
i era molt 
avorrit, però 
ara estem fent 
més coses per 
jugar!"

Noa
"Este dibuix representa el viatge del nostre pati 
en el temps i els seus canvis. El primer vagó 
representa l’avorriment i la serietat mentre que 
el segon reflecteix la diversió, l’originalitat i les 
ganes de crear!”

Francesc
“Este projecte significa que tots som amics i 
treballem en equip i solidaritat, i sobretot, ens 
ho passem genial! Vull un pati amb colors vius i 
plens de fantasia i amistat!”

Martí
"Volem millorar el nostre pati per poder 
jugar a altres coses i que hi haja més varietat. 
Col·laborant tots podem fer un pati diferent i 
més acollidor!”

Ainhoa
“Tota l’escola 
l’Assumpció 
estem 
transformant 
el pati antic 
per fer-lo més 
divertit!”

ESCOLA L’ASSUMPCIÓ DE DELTEBRE 
Si m’estàs llegint, segurament estaràs de vacances. Du-
rant el curs, el descans entre classes és l’hora del pati. Els 
alumnes de l’escola l’Assumpció de Deltebre ens expli-
quen com volem que siga el nou pati d’esta escola perquè 
puguen gaudir més i millor de la seua mitja hora de des-
cans, per esmorzar i jugar amb els companys de classe.
Els xiquets i xiquetes d’esta escola de Deltebre proposen 

com és possible fer un pati més divertit, un espai on tam-
bé es pot fer gimnàstica amb diferents màquines a l’aire 
lliure que ens faran més forts mentre ens divertim!   N.B.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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El pati somiat: Com fer-ho possible?
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Dos tornejos de l’Audi Pàdel Series 
s’han celebrat durant este mes de 
juliol, i a dos clubs que s’estrenen. 
Primer al Club Tennis Benicarló on 
es van veure cares noves als podis. 
Juanlu Esbrí i Raúl Mestre van ser 
els vencedors en categoria mascu-
lina i Carlota Garcia i Ainara Po-

zuelo van ser les millors en dones.
També s’estrenava al circuit Audi 
Pàdel Series el Jesussport. El 
triomf a les categories principals 
va ser per a Àlex Moralejo i Nico 
Aguiar en homes, i a Jennifer Si-
món i Onana Novak en la catego-
ria femenina.  C.B.

Juliol intens a l’Audi Pàdel Series

WORLD ROLLER GAMES

Els vampirs del xou petit de l’Aldea, 
campions del món a Barcelona

El grup de xou petit del Club 
Pati l’Aldea s’ha proclamat 
campió del món. Un fet his-
tòric que es va assolir el passat 
13 de juliol als World Roller 
Games després que el grup li-
derat pel patinador i coreògraf, 
Manel Villarroya, conquerís al 
públic i jurat del Palau Sant 
Jordi. La proposta aldeana: 
“Without the Sun” (Sense el 
sol), un espectacle inspirat en 
el món dels vampirs.
El grup aldeà ho tenia compli-
cat davant la gran qualitat de 
les altres propostes de clubs 
espanyols i italians. Final-
ment, tots els integrants van 
fregar la perfecció en l’exe-
cució del disc i el jurat els va 

premiar amb una espectacular 
nota de 131,300 punts.
Els aldeans ja havien pujat al 
podi amb el bronze al Cam-
pionat d’Europa, però l’esforç 
i la constància han fet que el 
grup de xou petit s’haja tret 
l’espineta sorprenent al públic 
del Palau Sant Jordi, també a 
la nombrosa gent vinguda de 
l’Aldea i altres punts de les Te-
rres de l’Ebre.
Acompanyant al podi, el CPA 
Gondomar gallec i els vigents 
campions del món i d’Europa, 
els italians del Roma Roller 
Team que no van arribar a sor-
prendre tant com els aldeans.
Un gran resultat per al pati-
natge aldeà que se situa com 
a un dels referents d’este es-
port, i per a Manel Villarroya, 
que amb el títol del món ha 
anunciat que penja els patins 

però seguirà creant i dirigint 
espectaculars programes com 
“Without the Sun”. 

Núria Gas s’acomiada
La patinadora Núria Gas ha 
posat punt final a la seua ca-
rrera amb una novena posició 
final als World Roller Games. 
Malgrat fer un disc llarg gaire-
bé perfecte que la va situar en 
sisena, Gas va ser penalitzada 
per algunes imperfeccions du-
rant el programa curt. La com-
binació dels dos programes la 
va portar a una meritòria no-
vena posició en un campionat 
del món.  

Final de l’actuació del CP Aldea. // FOTO:  WRG.

Maria Campanals, esportista 
del Club Twirling l’Ametlla de 
Mar, ha quedat en 8a posició a 
la final d’estil lliure junior del 
Campionat Europeu disputat 
a França. Campanals ha sigut 
la millor representant espan-
yola en esta modalitat que do-
minen les franceses.
Amb només set anys va 
conèixer la seua passió gràcies 
al Club Twirling Granadina. 
Passats quatre anys va fer el 
salt al seu actual club, amb el 
que ha arribat a quedar en ter-
cera posició per clubs en com-
peticions europees.  N.B.

Maria
Campanals, 
promesa
del twirling

Albert Pascual 
BARCELONA

Aina Cid reconeguda per l’Ajuntament. // FOTO: CEDIDA.

Aina Cid: d’Amposta a Tòquio

Mira el
vídeo
en este
enllaç

La remera ampostina Aina Cid 
ha entrenat a Amposta per pre-
parar el Campionat del Món que 
se celebrarà a finals d’agost a 
Àustria. Ho fa amb la seua nova 
companya de bot, Virginia Díaz, 
amb qui ja ha competit, i amb 
molt bons resultats. Medalla d’or 
al Campionat d’Europa de Lu-
cerna, i cinquè lloc a la Copa del 
Món de Rotterdam, una prova 
que, segons l’ampostina, la van 
voler fer servir d’entrenament.
Al riu Ebre, la remera olímpica 
explica que poden fer entre-
naments llargs, pràcticament 
sense límit, al contrari del que 
passa a Banyoles.

L’objectiu al pròxim Campio-
nat del Món és situar-se entre 
les onze primeres posicions 
que garanteixen l’accés als 
Jocs Olímpics de Tòquio 2020. 
Aina Cid, que ja va fer un gran 
paper als anteriors Jocs de Rio 
on va obtenir un diploma olím-
pic, no amaga la seua il·lusió 
per aconseguir el passaport 
als seus segons Jocs Olímpics i 
una medalla, la que podria ser 
segona per al rem espanyol.
Durant la seua estada, l’Ajunta-
ment d’Amposta ha reconegut 
els bons resultats d’Aina Cid. 

Albert Pascual
AMPOSTA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Amposta ha enllestit el pro-
grama de festa major, que se 
celebrarà del 9 al 18 d’agost. 
Un programa ple de música, 
espectacles i concursos per a 
grans i menuts. Aquest any, el 
govern d’Amposta ha decidit 
apostar per la millora de l’ac-
cessibilitat de totes les perso-
nes, tal i com ha assenyalat el 
regidor de Festes, Ramon Bel. I 
és que, procurant tenir una fes-
ta major més inclusiva, ja s’ha 
incorporat la figura de l’intèr-
pret de signes en alguns ac-
tes, a més de comptar amb les 
atraccions infantils sense so ni 
llum durant dues hores al dia, 
per als infants amb autisme, i 
comptar amb espais adaptats 
per a persones amb mobilitat 

reduïda o cadira de rodes als 
diferents actes i concerts.
Actes com el concert de Me-
lendi del dia 14 amb més de 
4.000 entrades venudes, o les 
actuacions de Joan Rovira, La 
Clandestina o la cantant am-
postina Keila. Nits d’orques-
tra, el concert de bandes o el 
tradicional concurs nacional 
de vestits de paper completen 
una extensa programació amb 
activitats per a tots els públics.  
Bel ha assenyalat que “la plaça 
de l’Ajuntament posarà en re-
lleu les activitats tradicionals 
de casa nostra, com pot ser el 
pregó, l’Amposta Jota Viva, el 
Concert de Bandes”. Així, en 
aquesta ubicació emblemàtica 
al centre del poble, s’inaugu-
raran les festes amb el concert 
de música tradicional de les 
valencianes Sis Veus amb l’ac-
tuació “Els dies i les dones”, el 

9 d’agost, i es tancarà amb el 
concert íntim de l’expartici-
pant de La Voz, divendres 18. 
Seran més de 100 actes amb 
un pressupost de 365.000 eu-
ros. Una partida que “és una 

inversió, perquè les festes inci-
deixen també de forma direc-
ta i indirecta sobre l’activitat 
econòmica del municipi”, ha 
assegurat l’alcalde d’Amposta, 
Adam Tomàs.  

Les festes d’Amposta, més inclusives
X.LL. / G.M.
AMPOSTA

La presentació del programa de festes d’Amposta. // FOTO: CEDIDA.

L’autoconsum energètic és una realitat al nostre país

Es defineix “autoconsum energètic” com aquell sis-
tema de generació d’energia propi, normalment mi-
tjançant plaques solars o ventiladors (eòlica) i que el 
mateix habitatge (que el genera) usarà per abastir el 
seu propi consum. Fins fa poc, aquest concepte, ve-
nia molt limitat per la pròpia llei (Reial Decret d’au-
toconsum d’energia), i només se’ns permetia generar 
l’electricitat necessària que el mateix habitatge podia 
consumir, i en cap cas, es podien abocar els excedents 
de consum a la xarxa elèctrica.
Però mitjançant el nou Reial Decret 244/2019 del 5 
d’abril passat s’obren un ventall de noves possibili-
tats i que ens permetran situar la llei del nostre país 
al nivell que les directrius europees porten anys de- 
senvolupant, (sobretot el cas d’Alemanya i alguns paï-
sos nòrdics). I, quines són les principals novetats de la 
nova regulació i per què ens pot interessar conèixer les 
possibilitats sobre aquest tema?
Primer que res, ens podem trobar dos tipus diferents 
d’instal·lacions d’autoconsum energètic: les “con-
nectades a la xarxa” i les “aïllades” (sense connexió). 
Anem a veure les seves diferències bàsiques:
- “L’autoconsum connectat” es basa en aquells habitat-

ges que generen energia per mitjans no contaminants 
(plaques fotovoltaiques i ventiladors, majoritària-
ment) i, en cas que el consum superi la producció, aga-
fen la part corresponent de la xarxa elèctrica de l’Estat. 
Per això no es poden desvincular dels serveis bàsics de 
connexió i dels conseqüents costos que això comporta. 
Aquest procés no és manual, ja que el mateix aparell 
(inversor solar) gestionarà la font energètica automàti-
cament mitjançant l’electrònica del mateix. En aquest 
cas, l’autoconsum energètic es produeix durant les 
hores de sol, i tot el que es genera de forma totalment 
verda s’injecta al consum del mateix habitatge. En les 
franges nocturnes, com que no hi ha producció solar, 
l’energia es pren de la xarxa elèctrica.
- “L’autoconsum aïllat”. La diferència la trobem en què 
els habitatges no estan connectats a la xarxa, normal-
ment perquè l’accés a la mateixa no està disponible o és 
inviable econòmicament. Durant el dia es consumeix 
el que es produeix i per les nits és necessari disposar 
d’energia acumulada a les bateries amb els excedents 
diürns. L’inconvenient és que la inversió econòmica és 
més elevada, sobretot per l’elevat preu de les bateries. 
En definitiva, la tan reclamada nova llei regularà el que 

fins ara es denominava l’absurd “impost al sol”. Ara 
qualsevol habitatge, empresa o comunitat podrà pro-
duir la seva energia sense cap por a ser sancionada, i 
també es regulen els petits productors que abastiran 
varis veïns molt propers. Queda pendent de concretar 
quina serà la quantitat que es pagarà als petits produc-
tors que depositaran els seus excedents d’energia a la 
xarxa (es parla d’un 50% aproximat del preu de ven-
da de les elèctriques), però el que és més important, 
s’emprèn un nou camí que permetrà rellançar la indús-
tria de les renovables i, al mateix temps, un petit però 
important pas endavant que ajudarà a cuidar el nostre 
degradat medi ambient.  

per Jaume Querol

L’AUDITORI de la Unió Filhar-
mònica d’Amposta va acollir la 
gala del V Premi Terres de l’Ebre 
de Periodisme, atorgat per la 
Demarcació Terres de l’Ebre del 
Col·legi de Periodistes de Cata-
lunya. Amb un total de 17 treballs 
presentats, el jurat va escollir als 
tres finalistes que es disputarien 

el premi. Els periodistes Andreu 
Caralt, Oriol Gracià i Esther Be-
net, i l’antropòloga Maite Her-
nández, amb el documental ‘A les 
fosques’, han estat els guanya-
dors de l’edició d’enguany. Els au-
tors del documental defensen el 
treball de poder fer un periodis-
me reposat i sense pressa.  J.D.

‘A les fosques’, premi periodístic

FESTA MAJOR D’AMPOSTA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 DIVERS
FESTIVAL

El Tradicionàrius recupera l’essència

El festival de música Tradi-
cionàrius recupera l’essència en 
la seva 26a edició. El regidor de 
Cultura de l’Ajuntament de Ro-
quetes, Sisco Ollé, va assenyalar 
que el festival té molta història, 
i que fins ara ha sigut un èxit. 
“26 anys són una història llarga, 
una història de molts de grups,  
una història d’alts i baixos, una 
història de foment de la músi-
ca popular i tradicional, i si ha 
arribat als 26 anys és perquè ha 
sigut un èxit”, va remarcar.
Durant la presentació del pro-
grama, el regidor de Cultura 
també va dir que aquest any es 
tracta d’una edició especial, i 
que constarà de dues parts. En 
primer lloc, es commemoraran 
els 50 anys del debut de Jose-

ret com a cantador de jotes. 
Per tant, hi haurà una actuació 
de Joseret i la seua rondalla, a 
més dels Grallers de Roquetes, 
l’orquestra de percussió ibèrica 
Coetus, Quico el Célio, el Noi i 
el Mut de Ferreries, i Clau de 
Lluna, que seran els encarre-
gats de donar el tret de sortida 
la primera part del festival, el 
24 d’agost. Serà un espectacle 
festiu i de gran format, amb 18 
músics a l’escenari. 
El cantautor i membre de Quico 
el Célio, el Noi i el Mut de Fe-
rreries, Arturo Gaya, va dir que 
el Tradicionàrius de Roquetes 
ha servit per crear un nucli de 
difusió de la música popular, i 
també va etiquetar el festival 
com a un punt estratègic per 
a la música d’arrel del país. “A 
les Terres de l’Ebre, al sud de 
Catalunya, hem creat un nu-
cli importantíssim de difusió 

d’esta música popular dels Paï-
sos Catalans, i els circuits mol-
tes vegades es basen en què hi 
hagi punts estratègics com el 
Tradicinoàrius de les Terres de 
l’Ebre, una cita que molta gent 
ja té a la ment”, va dir Gaya. “Si 
aquí s’ha creat una cultura de 
música d’arrel, ha estat gràcies 
a esta persistència”. 
El 13 i 14 de setembre es con-
clourà l’edició amb un home-
natge pel centenari del músic 
nord-americà Pete Seeger, que 
inclourà la inauguració de l’ex-
posició “El poder transforma-
dor de la cançó”, la projecció 
del documental “The power of 
song”, tallers musicals, i el con-
cert tribut Tren Seeger, que ja 
es va poder gaudir a Tortosa per 
la Mostra de Jazz. Gaya també 
va destacar que l’objectiu d’en-
guany és recuperar l’essència 
del Tradicionàrius.  

 La presentació del Tradicionàrius. // ARXIU C21.

X.LL. / G.M.
ROQUETES

 Roquetes commemora el 24 d’agost els 50 anys 
del debut de Joseret amb un espectacle especial

 L’edició es clourà el 13 i 14 de setembre amb una 
exposició i un concert homenatge a Pete Seeger 
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